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URV – CONEIXEMENT I EMPRESA

ENERGIA OCUPACIÓ

Catalunya, Aragó, Navarra i el País Basc exploren 
vies de col·laboració per impulsar l’hidrogen verd
Els governs de Catalunya, Navarra, el País Bas i Ara-
gó defensen la col·laboració interterritorial com a part 
“fonamental” per avançar en la descarbonització de la 
indústria a través de l’hidrogen verd. Així ho van mani-
festar en el segon Fòrum del Corredor de l’Hidrogen de 
l’Ebre celebrat aquest al Port de Tarragona. El conseller 
d’Empresa i Treball, Roger Torrent, va reivindicar el sud 

d’Europa com un “actor rellevant” en el nou model ener-
gètic i en la descarbonització. “Europa és cada vegada 
més conscient que aquest eix de l’Ebre que estem gene-
rant és important des d’un punt de vista continental”, va 
afirmar Torrent, que va subratllar que això també passa 
per “unir esforços” entre regions per ser més competi-
tius. Pàg. 6

Descens lleu  
de l’atur  

L’atur del febrer a la demarcació 
de Tarragona es manté molt simi-
lar al mes anterior. Amb un ínfim 
descens de 0,18%. Les dades 
de desocupació se situen en les 
41.217 persones, 74 menys que 
al gener. Pàg. 8

Salou impulsa 
transformacions 

urbanes que la faran 
més sostenible i amable 

Pàgs. 18-19

VIAJES PARA TI
Amplia instal·lacions  
a REDESSA per seguir creixent    

L’agència de viatges durant 
el 2023 va gestionar més de 
300 mil viatges, amb portals 
com Amimir.com, Esquia-
des.com, BuscoUnChollo.
com i Jump2Spain.com, 
el portal de reserves flash 
enfocat al públic internaci-
onal. Per aquest any 2024, 
l’empresa espera créixer en 
totes les seves línies de ne-
goci. Pàg. 15

INFORME

Tarragona necesita más talento digital 
y no solo en el sector tecnológico 

La transformación 
digital dispara la 
demanda

Las empresas  
TIC forman a  
sus trabajadores

Foto: Xavi Jurio

L’anàlisi ràpid i segur de la qualitat de les aigües és 
fonamental per sectors tant diversos com l’agricultu-
ra, la indústria o el control de l’aigua que surt de les 
depuradores o dessaladores. NT Sensors va sorgir fa 
més de quinze anys dels laboratoris i del talent de la 
Universitat Rovira i Virgili (URV). És un exemple d’èxit 
en la complexa transformació d’una spin-off en una 

empresa consolidada als competits mercats globals, 
amb clients molt diversos: agricultors, administra-
ció, indústria, centres de recerca i fins i tot la NASA. 
Propietat de petits accionistes, no han anat a buscar 
capital als fons d’inversió i segueixen una carrera de 
fons després de dues dècades i amb noves instal·la-
cions a Vila-seca. Pàgs. 12-13

firaReus Events: 
24,5 M€ d’impacte     

L’activitat firal, tant pròpia 
com externa, va generar 24,5 
milions d’euros, dels quals ex-
proReus suposa 16,9 milions. 
firaReus va acollir durant el 
2023 un 25% més d’actes que 
l’any anterior, el que com-
porta 147 actes amb un total 
de més de 120.000 assistents 
i una ocupació de 134 dies. 
Pàg. 9

NT Sensors, spin-off de la URV, es fa un lloc 
al mercat global de l’anàlisi d’aigües

GRUPO FERMATOR
Obté una facturació de 350 
milions d’euros el 2023   

Grupo Fermator, la com-
panyia líder en la fabrica-
ció de portes automàtiques 
d’ascensor amb seu central 
a Reus i amb 11 plantes a 
diversos països del món (Es-
panya, Brasil, Xina, Índia, 
França, Grècia, Itàlia i Po-
lònia), va aconseguir una 
facturació agregada de 350 
milions d’euros a escala gru-
pal el 2023 passat. Pàg. 14
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La dificultad para captar talento ralentiza  
el ritmo de transformación digital

TIC

Los sectores estratégicos clave de la economía del Camp de Tarragona
padecen la escasez de perfiles tecnológicos avanzados

RobeRto VillaRReal / Reus 

La demanda de profesionales 
de perfil tecnológico continúa 
disparada, sin talento digital 
suficiente para atenderla. 
Según distintos informes, se 
calcula que a nivel nacional 
en el inicio de 2024 había 
más de 120.000 puestos tec-
nológicos sin cubrir. A una 
escala menor, una encuesta 
del Clúster TIC Catalunya Sud 
realizada entre una treintena 
de sus empresas asociadas 
indica que el pasado año lo-
graron cubrir 450 puestos 
de trabajo (+47% respecto a 
2022) y prevén generar más 
de 300 nuevos empleos a lo 
largo de 2024. Ya en el mes 
de diciembre había más de 
170 vacantes abiertas, lo que 
da una idea del dinamismo de 
este segmento del mercado 
laboral.

El ’boom’ de la digitaliza-
ción, —que afecta en mayor o 
menor medida a todos los sec-
tores productivos—, ha mul-
tiplicado las necesidades de 
contratar profesionales, con 
los desarrolladores Back-end 
(programación enfocada a la 
creación y mantenimiento de 
la parte del software que fun-
ciona en el servidor y que no 
es visible para el usuario final) 
y Front-end (se encarga de la 
parte que sí es visible) como 
‘estrellas’ de los procesos de 
selección. Entre ambos perfi-
les acumulan prácticamente 
un 50% de la demanda de las 
empresas.

“Las principales carencias 
se detectan en esos puestos de 
Back y Front-end, por lo que 
son dos formaciones muy ne-
cesarias en el ecosistema actual 
del Camp de Tarragona; los da-
tos que tenemos fueron recogi-
dos a finales de año, por lo que 
es muy probable que las peti-
ciones de las empresas hayan 
seguido aumentando en este 
trimestre”, explica Adrià Gar-
cés, project manager en el área 
de Talento del Clúster TIC. Las 
conclusiones de su estudio tam-
bién revelan dificultades im-
portantes para encontrar per-
sonal formado en la gestión de 
datos (puestos de Data Science 
o Systems Operation). Con res-
pecto a los lenguajes de progra-
mación, Garcés confirma que 
“Java es lo que más piden”.

 Talento digital  
para todos los sectores
La escasez de talento tecno-

lógico ya no afecta, como pu-
diera deducirse en una prime-
ra reflexión, sólo a startups o 
empresas altamente especiali-
zadas con presencia en el terri-
torio, sino que los procesos de 
digitalización en sectores es-
tratégicos en Tarragona como 
la química o el turismo con-
vierten estos perfiles en piezas 
muy codiciados también para 
las empresas convencionales.

 “Es cierto que necesitamos 
en nuestras empresas, cada vez 
más, especialistas formados en 
las tecnologías más punteras 
para sacar el mayor rendimien-
to a las nuevas herramientas 
que ahora tenemos a nuestra 
disposición… Estamos traba-
jando con Eurecat en el cen-
tro tecnológico de Vila-seca 

en el manejo del Big Data y en 
temas de inteligencia artificial, 
cada vez más imprescindibles 
en las estrategias de gestión de 
los destinos y en la personali-
zación de la experiencia turís-
tica”, exponen fuentes de la 
Federació Empresarial d’Hos-
taleria y Turismo de Tarragona 
(FEHT).

En este sentido, Eure-
cat destaca el fuerte soporte 
que supone la aplicación de la 
IA para transformar aspectos 
como la movilidad, la sosteni-
bilidad y la competitividad de 
los destinos competitividad. 
Las soluciones más avanza-
das permiten el análisis de la 
movilidad en los destinos, el 
perfilado de los visitantes y el 
gasto turístico, así como para 
el forecasting (predicciones de 
demanda), además de sistemas 
de planificación y recomen-

dación. “Aplicamos la inteli-
gencia artificial para estudiar 
los patrones de movilidad y 
prever las necesidades de re-
cursos, y también en sistemas 
de recomendación inteligente 
que dan información de valor 
y personalizada, lo que optimi-
za las vivencias de los viajeros”, 
informa Ignacio de las Cuevas, 
responsable de Innovación Tu-
rística de Eurecat.

En el caso del sector quími-
co, todos los gigantes (Repsol, 
Dow, BASF…) con presencia 
en Tarragona trabajan en pro-
yectos y soluciones de gran en-
vergadura dirigidos hacia una 
industria 4.0, con la digitaliza-
ción como uno de los pilares 
esenciales del Plan Estratégico 
de la Associació Empresarial 
Química de Tarragona (AEQT) 
y un ambicioso proyecto de red 
privada de 5G sobre la mesa. A 

modo ilustrativo, el hub digital 
de BASF en Madrid continúa 
absorbiendo talento —ya se 
acerca al medio millar de pro-
fesionales— para avanzar en 
tecnologías punteras aplicadas 
a la industria como la inteligen-
cia artificial, el Machine Lear-
ning o el Big Data.

 
No sólo ingenieros  
y programadores

Por tanto, este 2024 debe 
significar un paso adelante 
para dinamizar el ecosistema 
TIC al identificar nuevas opor-
tunidades y necesidades de los 
distintos sectores clave como 
el agroalimentario, el quími-
co, el energético o el logístico. 
El Clúster TIC Sud —actual-
mente formado por unas 90 
empresas e instituciones que 
agrupan a cerca de 20.000 
profesionales—, se ha fijado el 
objetivo de llegar este año al 
centenar de socios y partners y 
fortalecer su papel como nexo 
entre las empresas y las Admi-
nistraciones públicas.

“Uno de los nichos con ma-
yor demanda de profesionales 
TIC llega de todo lo relacio-
nado con el e-commerce, con 
empresas de todos los tamaños 
que se han dado cuenta que la 
ubicación física ya no es una 
barrera y que pueden vender 
en todo el mundo”, analiza 
Adrià Garcés desde el Clúster 
TIC Sud, quien también su-
braya que el despegue de las 
empresas tecnológicas tam-
bién repercute en la búsqueda 
de otro tipo de profesionales: 
“Si una empresa del Clúster 
crece, al final se va a necesitar 
personal en todos los depar-
tamentos, en Recursos Huma-
nos, Administración… No sólo 
ingenieros y programadores”.

“Depende del territorio 
aprovechar la oportunidad 
de transformar de verdad la 
región y situar a la Catalunya 
Sud como un Hub Tecnológi-
co de referencia en Cataluña y 
Europa”, reflexiona el Clúster 
Manager del TIC Sud, Sergi 
Novo. “El talento es la pieza 
angular para garantizar el fu-
turo del sector y las adminis-
traciones deben velar por ofre-
cer todo tipo de facilidades a 
las empresas TIC para seguir 
creciendo y consolidando la 
relevancia del sector tecnoló-
gico en la demarcación tarra-
conense y conseguir captar 
nuevas inversiones”. 

El cluster manager de TIC Sud, Sergi Novo, y el presidente de la asociación de empresas tecnológicas, Pablo Mazón.

Captación de fondos
Además de las convocatorias para acceder a los fondos europeos, el desafío del Clúster 

TIC Catalunya Sud para favorecer la transformación digital de la región requiere prestar 
mucha atención a nuevas oportunidades de financiación. En este sentido, los Fondos desti-
nados a la Transición Nuclear o la vertebración de la futura Área Metropolitana del Camp de 
Tarragona establecen ejes prometedores de colaboración. De entre los proyectos iniciados 
en 2023 destaca especialmente Soulfood, —iniciativa coordinada por la Diputación de Tar-
ragona y participada por el TIC Sud—, que cuenta con 800.000€ para buscar soluciones 
tecnológicas para luchar contra el derroche alimentario.
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El auge de los ‘bootcamps’
Las empresas tecnológicas complementan la educación reglada con cursos intensivos  

y más especializados que enriquecen la cualificación profesional

R. V. / Reus 

“Actualmente, la formación 
reglada, —bien sea universi-
taria o FP—, te aporta las her-
ramientas para abordar una 
formación más específica, 
que habitualmente se ofrece 
en el seno de las empresas. 
En eso, cada maestrillo tie-
ne su librillo… Sería algo así, 
pongo un ejemplo para poder 
entenderlo, como aprender 
latín de base y luego pasar 
a otras lenguas románicas”, 
explica el project manager 
del área de Talento del Clús-
ter TIC Catalunya Sud, Adrià 
Garcés.

El reciente estudio reali-
zado por TIC Sud indica que 
actualmente la mitad de las 
empresas empleadoras se fija 
en currículums híbridos en 
los que se complementan los 
estudios universitarios, más 
teóricos, y la FP, más enfocada 
a la práctica. También hay un 
30% que busca perfiles univer-

sitarios y otro 20% puramente 
de FP. No obstante, ya es un 
patrón común que casi todos 
ellos pasen por los llamados 

y anticipar las necesidades a 
medio y largo plazo. “Aspira-
mos a transformar el paisaje 
TIC de la región. No sólo re-
forzando las habilidades de los 
profesionales en activo y de los 
futuros talentos sino también 
atrayendo a nuevos participan-

tes, especialmente jóvenes y 
mujeres”.

Además de los conocimien-
tos específicos, todas estas ini-
ciativas también persiguen des-
pertar una serie de habilidades 
más transversales a las que el 
tejido empresarial concede 
una gran importancia. Aptitu-
des y actitudes como el com-
promiso, la motivación perso-
nal, el liderazgo, la inteligencia 
emocional, la comunicación o 
la capacidad de trabajar bajo 
presión son cada vez más va-
loradas. “Al final, —reflexiona 
Garcés—, esto es como sacarse 
el carnet de conducir… tienes 
los conocimientos básicos, y 
luego habrá mejores y peores 
conductores según sus capa-
cidades. Se trata de conseguir 
perfiles lo más completos que 
sea posible, a veces hibridando 
hacia otro tipo de formaciones 
que aportan mucho valor a la 
empresa”. 

Uno de los bootcamps organizado por el Clúster TIC Catalunya Sud.

‘bootcamps’, en los que par-
ticipan las propias empresas, 
como una etapa intensiva de 
adaptación para adquirir co-
nocimientos prácticos y más 
específicos.

En este contexto, el plan 
de acción del TIC Sud para 
2024 tiene por objetivo incre-
mentar la oferta formativa y 
las oportunidades de empleo a 
través de nuevos ‘bootcamps’ 
y acciones consolidadas como 
los Speed Datings (tomas de 
contacto entre empleadores y 
posibles candidatos), tanto en 
centros avanzados de FP como 
en la URV. De hecho, ha pues-
to en marcha un grupo de tra-
bajo específico integrado por 
los ayuntamientos de Reus y 
Tarragona, la Universidad Ro-
vira i Virgili, Redessa, Mas Ca-
randell, Tarragona Impulsa, 

el Servicio Público de Empleo 
de Cataluña (SOC), la Diputa-
ción de Tarragona y empresas 
líderes como T-Systems, View-
next y Viajes Para Ti.

 
Techtalent

A modo de ejemplo, con el 
objetivo de completar la en-
señanza reglada y ajustarla a 
las necesidades reales del TIC 
Sud, en la actualidad se está 
llevando a cabo Techtalent, un 
programa de 500 horas que fi-
nalizará en diciembre que se 
enmarca en la convocatoria de 
proyectos singulares del SOC 
con fondos del Servicio Públi-
co de Ocupación Estatal. Está 
dirigido a reorientar la trayec-
toria profesional y favorecer la 
empleabilidad de 30 jóvenes 
de entre 18 y 29 años en paro.

“Ahora estamos acabando 

de calendarizar todas las accio-
nes de 2024”, avanza Garcés, 
que incluyen —además del 
citado Techtalent y los Speed 
Dating—, el ‘hackaton’ (en-
cuentro de programadores 
de carácter colaborativo) de 
inteligencia artificial, talleres 
y encuentros tanto en la uni-
versidad como en los institu-
tos, presentaciones y presencia 
en ferias, entre otros eventos. 
“También bajamos a los cole-
gios para despertar el interés 
de los niños desde los ocho 
años, es una forma de sembrar 
de cara al futuro”, razona Gar-
cés.

 
Habilidades  

más transversales
Según Pablo Mazón, pre-

sidente del TIC Sud, se trata 
de afrontar los retos actuales 

TIC

Los contenidos forman 

al alumno en las 

competencias que 

necesitan las empresas 

para responder a su 

demanda en el mercado

Pasar por uno de estos 

cursos incrementa 

significativamente las 

opciones de conseguir un 

empleo en las empresas 

del sector
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OPINIÓ

Ja sabem que la política actual és 
eminentment relat. En un context en 
que la competició és més de paraules 
i de símbols ideològics que de fets, és 
molt més important dominar la teoria 
dels marcs per situar al centre allò que 
et beneficia políticament que no aportar 
avenços al bé comú, com va anticipar fa 
més de cent anys un clàssic del pensa-
ment polític com Max Weber. 

El projecte de Hard Rock ha tingut 
la desgràcia d’esdevenir símbol ideolò-

gic al servei del postureig irresponsable 
d’alguns partits polítics. Per això aquests 
dies és objecte d’un debat ridícul al Par-
lament. Ridícul i indigne. Perquè una in-
versió que compta amb un ampli consens 
al territori, amb ajuntaments i agents 
econòmics posicionats clarament a favor 
torni a esdevenir moneda de canvi en la 
negociació d’uns pressupostos és, que vo-
len que els digui, vergonyós. I més quan 
els partits implicats juguen amb una 
oportunitat històrica per al model turís-
tic de la Costa Daurada amb una actitud 
purament instrumental i des d’una òpti-
ca marcadament barcelonina.

I a tot això, la tertúlia parlamentària 
sobre Hard Rock pot ser també un de-
bat fake. Perquè què creuen vostès que 

deu pensar l’empresa que ha de fer la 
inversió d’un país que porta més d’una 
dècada marejant la perdiu? S’hi jugarien 
els seus diners amb una gent així? Aquest 
periodista, com altres, ha intentat obte-
nir alguna mena de posicionament de 
l’empresa, però no ha estat possible. Un 
silenci eloqüent, tenint en compte les cir-
cumstàncies. 

Mentrestant, els Comuns seguiran pres-
sionant per forçar que el president de la 
Generalitat asseguri que els comptes de 

2024 no con-
templen ni 
un euro per 
al complex 
(no cal que el 
posin, només 
que desbloqu-

egin la seva tra-
mitació). I que la consellera d’Economia 
digui que ells han fet el mínim per afavo-
rir aquesta inversió, el que es pot esperar 
d’un responsable de l’economia d’un país 
business friendly, vaja. I, tots plegats, cre-
ant l’escenari perquè 
sigui l’informe ambi-
ental qui tombi eel 
complex per defugir, 
així, la responsabilitat 
política del que seria 
un gran fracàs de 
país, però sobretot de 
territori. I disculpin 
el pessimisme. 

Editorial En veu alta

En el darrer any s’han produït una 
sèrie d’esdeveniments que han situat 
el Port de Tarragona i Tarragona en 
el centre del procés de transició ener-
gètica del nostre país. El lideratge de 
Tarragona comença amb la iniciativa 
de la URV de constituir una aliança 
per a la creació de la “Vall de l’Hi-
drogen Verd de Catalunya Sud” que, 
abans que ningú, ja va marcar el camí 
a seguir per a la creació d’una cade-
na de valor a l’entorn d’aquest vector 
energètic sostenible. L’ecosistema 
empresarial, tecnològic i de coneixe-
ment que reuneix la nostra demar-
cació no es dona enlloc més. Tarra-
gona compta amb la URV, el Port i 
el Clúster Petroquímic més gran del 
Sud d’Europa, amb companyies amb 
una llarga trajectòria, coneixement i 
capacitat d’innovació per adaptar-se a 
l’economia sostenible.

Tot es mou cap aquí, el Clúster 
ChemMed ha presentat un nou pla 
estratègic alineat amb les objectius 
de descarbonització. També avança 
el projecte per crear un centre de 
recerca especialitzat, impulsat per la 
Generalitat, la URV, ICIQ, Eurecat i la 
indústria química, per desenvolupar 
una tecnologia per valoritzar el CO2. 
I també anem coneixent importants 
inversions estratègiques per al territo-
ri en infraestructures que permetran 
eliminar la petjada de CO2 en l’acti-
vitat industrial, com per exemple, la 
iniciativa de Repsol de construir a 

Tarragona l’electrolitzador més gran 
de l’Estat.

El Port de Tarragona exercint el 
seu rol institucional i d’administració 
facilitadora i com a motor econòmic 
del país, s’ha sumat des del primer 
moment a impulsar aquest canvi amb 
una visió clarament metropolitana, 
especialment en l’àmbit de l’hidro-
gen verd. Es per això que acull la seu 
de la Vall de l’Hidrogen de Catalunya, 
dins d’un ecosistema innovador amb 
altres agents públics i privats, des del 
qual s’ha coorganitzat la 1a Catalunya 
Hydrogen Week al novembre passat 
i, recentment, el II Fòrum del Cor-
redor de l’Hidrogen de l’Ebre, entre 
d’altres activitats. En paral·lel, en jor-
nades com el Med Hub Day, explora 
les necessitats futures dels seus clients 
i les oportunitats que ofereix la pro-
ducció, emmagatzematge i transport 
de l’Hidrogen per ser un port líder 
en el procés de transició energètica 
de la nostra eco-
nomia i de la nos-
tra societat. Avan-
çar i accelerar en 
aquest procés és la 
(única) manera de 
guanyar eficiència 
i competitivitat. 

Hard Rock i pressupostos: un debat indigne 

Dani Revenga
Director

drevenga@indicador.cat

Saül Garreta 
President del 

Port de Tarragona

Hidrogen, eficiència i competitivitat

El projecte ha tingut la desgràcia d’esdevenir 
símbol ideològic al servei del postureig 
irresponsable d’alguns partits polítics

La dada
Foto: ACN

Portaveus de l’oposició a Hard Rock al territori al Parlament.  
Potser que els partidaris, que són més quantitativa i qualitativament, 

també es moguin abans que sigui massa tard... .

+47% És el creixement de la demanda de 
llocs de treball de les empreses del Clúster TIC 
Catalunya Sud del 2023 respecte a l’any anterior.

LA

¿ESTÁS 
SEGURO?

La demanda de crédito bancario continúa cayendo —y 
se prevé que siga así al menos en el primer trimestre 
de este año— en todos los tamaños de empresa. En 
el caso de las pymes se explica principalmente por los 
mayores tipos de interés y las menores necesidades 
para financiar activos fijos, aunque también influye el 
proceso de concentración bancaria. En este contexto, 
la salud de la tesorería pasa por acudir a la financiación 
alternativa; dada la variedad y complejidad de alternati-
vas existentes, resulta recomendable ir de la mano de 
un consultor especializado. En Credit Broker Protego lle-
vamos más de 25 años aportando soluciones a medida 
para las empresas, también en su financiación.
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ACTUALITAT

Aliança interterritorial per l’hidrogen verd
Els governs català, navarrès, basc i aragonès col·laboraran en l’impuls 

d’una modalitat energètica clau per a la descarbonització

Infraestructures

Redacció / taRRagona 

Els governs de Catalunya, 
Navarra, el País Bas i Aragó 
defensen la col·laboració in-
terterritorial com a part “fo-
namental” per avançar en la 
descarbonització de la indús-
tria a través de l’hidrogen 
verd. Així ho han manifestat 
en el segon Fòrum del Cor-
redor de l’Hidrogen de l’Ebre 
celebrat aquest dijous al port 
de Tarragona. El conseller 
d’Empresa i Treball, Roger 
Torrent, ha reivindicat el sud 
d’Europa com un “actor relle-
vant” en el nou model energè-
tic i en la descarbonització. 
“Europa és cada vegada més 
conscient que aquest eix de 
l’Ebre que estem generant és 
important des d’un punt de 
vista continental”, ha afirmat 
Torrent, qui ha subratllat que 
això també passa per “unir 
esforços” entre regions per 
ser més competitius.

Torrent també ha defensat 
la col·laboració publicopriva-
da per afavorir aquesta trans-
formació industrial. “El que 
ens toca com a administraci-
ons és generar entorns favo-
rables perquè apareguin i es 
consolidin determinats eco-
sistemes”, ha afirmat Torrent, 

qui també ha reconegut que 
aquesta aposta per part dels 
governs s’està fent “amb un 
elevat grau d’incertesa”.

“Encara no sabem quines 
seran les apostes guanyadores, 
però sí que sabem que perquè 
tinguin èxit han de sorgir de 
la col·laboració publicopriva-
da”, ha assegurat Torrent, qui 
ha afegit que aquests projectes 
també hauran de tenir una mi-
rada europea, contribuir a la 
descarbonització de la produc-
ció o del consum i que siguin 
projectes industrials.

Per a Torrent, l’hidrogen 
verd “com a vector” i el Cor-
redor “com a plataforma” 
compleixen tots els requisits. 

En aquest sentit, ha destacat 
“l’ambient de concertació” 
generat des del 2022, quan 
es va crear aquest espai, i que 
ja aglutina 411 entitats i 215 
projectes. En aquest sentit, el 
conseller d’Empresa i Treball 
ha defensat la col·laboració 
interterritorial i intersectorial 
per poder generar noves opor-
tunitats lligades a la descarbo-
nització de la indústria.

“En aquesta tecnologia  
no arribem tard”

Torrent també ha afirmat 
que l’impuls de l’hidrogen 
verd generarà una nova cade-
na de valor que serà “impor-
tant i interessant” per la in-

novació en l’àmbit industrial. 
“Tot i que sempre es parla de 
l’hidrogen com a element de 
descarbonització de la indús-
tria, també s’ha de tenir en 
compte que l’hidrogen ja com-
porta una indústria per ella 
sola”, ha subratllat Torrent, 
qui considera que “és un ter-
reny abonat” que s’ha d’apro-
fitar. “En altres tecnologies de 
descarbonització potser arri-
bem tard, però en l’hidrogen 
verd no”, ha celebrat.

En la mateixa línia s’ha 
mostrat el conseller de Desen-
volupament Econòmic i 
Empresarial del Govern de 
Navarra, Mikel Irujo, qui ha 
manifestat que sense una co-
operació entre aquests qua-
tre territoris units per l’Ebre 
“serà impossible que l’hidro-
gen verd pugui esdevenir 
com un potenciar industrial” 
a Catalunya, Navarra, el País 
Basc i l’Aragó. Irujo també ha 
detallat algunes de les accions 
impulsades pel seu govern per 
impulsar la descarbonització. 
Entre elles, ha destacat l’apos-
ta del govern navarrès en la 
“incorporació d’una fiscalitat 
positiva per a l’hidrogen verd 
a Navarra, ja reflectida a l’im-
post de societats des del de-
sembre del 2022”. Tot plegat, 
segons Irujo, amb la voluntat 
de crear “un ecosistema favo-

rable, perquè l’hidrogen verd 
sigui una realitat”.

Per la seva banda, el vi-
ceconseller d’Indústria del go-
vern Basc, Mikel Amundarain 
Leibar, ha afirmat que per ca-
minar cap a la descarbonitza-
ció, primer “cal aprendre dels 
errors del passat”. “Encara es-
tem pagant la corba de desen-
volupament de les plaques 
fotovoltaiques, però no les es-
tem industrialitzant i això no 
ens pot passar amb l’hidrogen 
verd o els combustibles descar-
bonitzats”, ha denunciat. Per 
aquest motiu, considera que 
s’ha d’industrialitzar la nova 
tecnologia que es desenvolupi 
a Europa.

Finalment, la directora ge-
neral de Promoció Industrial i 
Innovació del govern d’Aragó, 
Maria del Mar Paños, ha afegit 
que “no volen ser només pro-
ductors”, sinó que volen que 
“es creï valor a les regions” im-
plicades. “No hem de perdre el 
tren, com ja ens ha passat en 
altres tecnologies”, ha afirmat. 
Per a Paños, el Corredor no no-
més ha de ser capaç d’innovar, 
sinó que “després també s’ha 
de ser poder treballar i produir 
als territoris el resultat d’aques-
ta innovació”. Per aquest mo-
tiu, ha defensat la importància 
de la formació, la investigació i 
el desenvolupament. 

El conseller d’Empresa, Roger Torrent, durant la jornada celebrada al Port de 
Tarragona.

Un condensador de 260 tones
L’equipament fabricat a Tarragona surt cap a Bèlgica des del Port

Redacció / taRRagona 

El moll de Castella del Port 
de Tarragona va ser ahir di-
jous l’escenari de la càrrega 
de dos mòduls de 125 i 135 
tones cadascun. Es tractava 
d’un càrrega de Project Cargo 
amb un condensador constru-
ït al polígon Francolí que va 
ser estibada per Euroports 
amb la col·laboració de DSV i 
amb destinació Bèlgica.

En una delicada i precisa 
operativa que va durar menys 
de 4 hores, l’empresa Euro-
ports en col·laboració de DSV 
va carregar la complexa càr-
rega al vaixell. En total es van 
col·locar dins de l’embarcació 
6 elements que sumaven un 

Aquesta càrrega posa en va-
lor el Port de Tarragona com a 
porta de sortida de mercaderi-
es d’alt valor afegit construïdes 
al territori. El Port de Tarrago-
na compta amb una gran capa-
citat per gestionar una àmplia 
gamma de càrregues, des de 
productes manufacturats fins 
a productes agroalimentaris, 
sent peça clau en el paisatge 
logístic i industrial del territori.

Unes instal·lacions idònies
El Port de Tarragona comp-

ta amb unes condicions idò-
nies per aquest tipus de tràfics, 
amb grans esplanades a l’aire 
lliure que faciliten l’embar-
cament directe des del moll, 
així com àmplies àrees opera-
cionals i mà d’obra especialit-
zada. A més amés, el Camp de 

Tarragona compta amb unes 
condicions meteorològiques 
que permeten el treball en ex-
teriors durant tot l’any i una 
important indústria auxiliar 
de Tarragona juntament amb 
el potent clúster petroquímic 
de la zona i de referència per 
al sud d’Europa.

El Port Tarragona té àrees 
operacionals amb una disponi-
bilitat de 280.000 m2, rampes 
RO-RO i una excel·lent accessi-
bilitat terrestre i ferroviària, que 
garanteix la logística de submi-
nistrament d’aquests tipus pro-
jectes. El calat de 16 metres de 
fondària fa la resta, ja que per-
met l’atracada de vaixells espe-
cials preparats per a transportar 
grans càrregues, impossibles de 
traslladar amb vaixells de càrre-
ga conteneritzada. 

El project cargo és un tràfic estratègic.

total de 270.100 kg amb un vo-
lum de 803 m3.

El vaixell encarregat de dur 
aquesta delicada càrrega fins 
al seu destí final, el port d’An-
vers a Bèlgica, era el Treville. 

Es tracta d’una embarcació 
construïda l’any 2018 i que na-
vega sota bandera neerlandesa. 
Compta amb una eslora de 90 
metres, una mànega de 15 i un 
arqueig brut de 3.415 GT.
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ACTUALITAT

L’atur a Tarragona es manté al febrer amb 
només un 0,18% de descens respecte a gener

El nombre de persones desocupades és de 41.217, però s’incrementa de nou la creació de llocs de treball

Ocupació

Redacció / taRRagona 

L’atur del febrer a les comar-
ques de Tarragona i les Terres 
de l’Ebre es manté molt simi-
lar al mes anterior. Amb un 
ínfim descens de 0,18%, les 
dades de desocupació se si-
tuen en les 41.217 persones, 
74 menys que al gener.

En comparació amb el ma-
teix mes de l’any 2023, conti-
nua reduint-se, un 2,63%, com 
va passar el primer mes de 
l’any, fet que representa 1.113 
persones menys registrades 
a l’atur que al febrer de l’any 
passat. Pel que fa a la creació 
de llocs de treball, aquest mes 
passat se n’han creat 12.459, 
un 3,92% més que fa tot just 
un any. També hi ha 2.614 tre-
balladors més donats d’alta a 
la Seguretat Social (0,80%) i 
el sector que ha registrat més 

atur ha sigut el de serveis, amb 
29.160 aturats.

La llista de 41.217 aturats 
a les comarques tarragonines 
i ebrenques es divideix en 
24.147 dones i 17.070 ho-
mes, mentre que 3.146 atu-
rats tenen menys de 25 anys i 

d’aquests, 953 no han tingut 
cap treball anteriorment. Per 
sectors, hi ha 1.540 perso-
nes aturades a l’agricultura, 
3.591 a la indústria, 3.570 a la 
construcció, 29.160 al sector 
serveis, i 3.356 persones regis-
trades a l’atur a Tarragona i 

l’Ebre que no han fet cap fei-
na abans.

En relació amb el nom-
bre de contractes indefinits, 
aquest gener s’han sumat 604 
nous, un 8,54% més que al ge-
ner. En comparació amb l’any 
passat, són 677 contractes in-
definits més, un increment 
del 9,67%. En canvi, s’han 
signat 1.722 contractes tem-
porals menys, una reducció 
del 16,02% en comparació a 
gener. Per contra, les dades in-
teranuals respecte el febrer de 
2022 registren 755 contractes 
temporals més, amb un 9,13% 
d’increment.

Els 16.701 contractes to-
tals fets al febrer suposen 
un 6,27% menys que al ge-
ner però un 8,54% més que 
el febrer de l’any anterior. 
D’aquests, 11.707 s’han signat 
al sector serveis, 2.994 a la in-
dústria, 1.178 en la construc-
ció, i 822 a l’agricultura. 

L’ocupació industrial és la més estable.

Comparat amb el 

mes de febrer de 

2023, l’atur ha 

baixat un 2,63%



92024    Març

ACTUALITAT

Promoció econòmica

Redacció / Reus 

firaReus va acollir durant el 
2023 un 25% més d’actes que 
l’any anterior, el que compor-
ta 147 actes amb un total de 
més de 120.000 assistents 
i una ocupació de 134 dies. 
L’activitat firal la concentren 
les dues fires pròpies, Saló de 
la Moto i exproReus, i 4 fires 
externes, ExpoFira Km0, Gran 
Fondo La Mussara-Expobike, 
Aicrag i el Parc de Nadal. A 
més, les instal·lacions de fi-
raReus també van acollir 4 
grans congressos, entre els 
quals hi trobem el 8è curs de 
Pediatria Pràctica i el 1r Con-
grés Català del Dolor.

Pel que fa a exproReus, la 
principal fira pròpia organitza-
da per firaReus Events, va ge-
nerar 14,3 M de € d’impacte 
directe i 2,6 M de € a poste-
riori, en total 16,9 M de €, 
segons un estudi realitzat per 
Gabinet Ceres. El document 
també recull la millora de les 
valoracions de les empreses i 
la recuperació de molts indica-
dors, fins a situar-se en dades 
de  prepandèmia. 

Pel que fa al perfil de les 
empreses que han participat 

en aquesta fira, els expositors 
consultats pertanyen principal-
ment al sector de la llar (26%) 
o de l’automoció (23%). A 
certa distància, trobem sectors 
com l’alimentació o les noves 
tecnologies.  

Els expositors enquestats 
coincideixen en el fet que la 
utilitat de la fira en l’àmbit co-
mercial és elevada: 8 de cada 
10 expositors consultats han 
fet contactes i venda. Amb 
aquestes dades de retorn, el 
80% afirma que de segur o 
molt probablement repetirà 

en la propera edició i el 73% 
dels enquestats recomana la 
presència en aquesta fira. La 
nota global que donen els ex-
positors a exproReus és de no-
table.

Segons el regidor de Pro-
moció Econòmica, Innovació 
i Coneixement i conseller de-
legat de REDESSA, Josep Bai-
ges “aquestes dades posen de 
relleu que la utilitat de la fira 
exproReus a nivell comercial 
és elevada. La multisectorial 
continua sent una eina útil al 
servei de les empreses i genera 

un impacte positiu més enllà 
dels dies de fira, amb vendes 
que es concreten durant els sis 
mesos posteriors a la seva cele-
bració.” 

A la xifra d’impacte econò-
mic d’exproReus, s’hi afegeix 
també la de l’altre gran fira 
interna que es va dur a terme 
a les instal·lacions de firaReus 
Events,  el Saló de la Moto amb 
665.500 € de volum de negoci. 

L’any passat firaReus tam-
bé va acollir 2 fires externes: 
l’Expofira Km 0, organitzada 
per NIMA Grup d’Automoció 
i que fa superar els 5 M de € 
en vendes. I, en segon lloc, la 
Cursa Cicloturista La Mussara, 
amb la part expositiva de l’EX-
POBIKE que, segons els orga-
nitzadors, va tenir un impacte 
de 2 M de €. 

Previsions per 2024 
De cara a aquest any, fira-

Reus preveu superar aquestes 
dades. Una projecció basada 
en la programació de 5 fires 
externes, la majoria de caire 
professional, com ara Turis-
market o la impulsada per 
l’empresa d’alimentació Con-
gelats Romero. Aquestes dues 
fires estan vinculades al sector 
de l’hostaleria i restauració, 
que és un àmbit estratègic per 

la ciutat i pel territori, vinculat 
a l’activitat del Hub Foodtech 
& Nutritition. 

Així mateix, en paraules de 
Josep Baiges, “estem treballant 
per impulsar noves fires i esde-
veniments, vinculats a sectors 
i eixos estratègics, com ara 
sostenibilitat, art, logística i ta-
lent, que anirem presentant a 
mesura que els tanquem”. 

En el que portem d’any, fi-
raReus ja ha acollit 30 esdeve-
niments entre els quals desta-
quen l’Assemblea General del 
Grup Unió, el workshop del 
grup Tecnatox de la URV, el 
monòleg d’El Monaguillo o la 
First Lego League, per la que 
van passar un miler d’infants 
del territori. 

La roda de premsa tam-
bé ha servit per presentar 
als nous representants de la 
Cambra a firaReus fruit de la 
històrica col·laboració que la 
corporació ha mantingut amb 
l’Ajuntament de Reus per pro-
curar pel lligam publicoprivat 
a l’hora de fixar l’estratègia de 
captació de fires i congressos. 
En aquesta legislatura seran 
Tània Piqué i Paco Lari, mem-
bres del Comitè Executiu de 
la Cambra, els encarregats de 
representar la corporació en 
aquest àmbit. 

Presentació de les dades de l’estudi.

Oberta la captació de projectes 
per a la Incubadora TIC

Redacció / Reus 

La Incubadora TIC i Foodtech 
de REDESSA enceta la seva 
4a edició amb l’objectiu de 
continuar donant impuls als 
projectes de base tecnològi-
ca a través d’un programa in-
tensiu de formació i de men-
tories personalitzades que 
han de facilitar als projectes 
l’accés al mercat.

El programa de la 4a edi-
ció es focalitza en les noves 
tecnologies i el sector agroali-
mentari, tot i que està obert a 
tots aquells projectes de base 
tecnològica que busquin un 
impacte en altres sectors estra-

tègics per al territori, com ara 
el de la salut i el turisme. Tal 
com ha explicat el regidor de 
Promoció Econòmica, Innova-
ció i Coneixement i conseller 
delegat de REDESSA, Josep 
Baiges, “en aquesta edició es 
farà especial èmfasi en aque-
lles idees que busquin donar 
resposta als reptes i necessitats 
de la ciutadania i es facilitarà 
que els projectes seleccionats 
es puguin  instal·lar als centres 
d’empreses de REDESSA, per 
tal de fomentar la creació de 
llocs de treball a la ciutat”.

En aquesta nova edició es 
reforçaran aspectes del pro-
grama relacionats amb la co-
municació i l’storytelling dels 
projectes, així com en l’en-

fortiment de la metodologia 
d’emprenedoria Lean Startup, 
basada en la detecció de neces-
sitats dels potencials clients i 
l’adaptació i canvi d’estratègia 
en qualsevol moment, en fun-
ció d’aquestes necessitats.

A més, per als projectes de 
la vertical de Foodtech es po-
tenciarà la interacció amb els 
agents vinculats al Hub Food-
tech & Nutrition: les empreses 
adherides, els centres de re-
cerca (ISPV, EURECAT, IRTA 
etc.) i la Universitat Rovira i 
Virgili. Així mateix, està pre-
vist incrementar l’acompanya-
ment post incubadora durant 
el segon any i l’accés al finan-
çament, a través d’inversors, 
xarxes privades, projectes col-

laboratius, cerca de subvenci-
ons, etc. Com és habitual, el 
programa s’encetarà amb un 
bootcamp o programa inten-
siu de formació, tutories indi-

viduals amb mentors experts 
en diversos àmbits, xerrades 
amb professionals i tallers, etc.

Des de la seva primera edi-
ció l’any 2020, la Incubadora 
TIC està destinada a acompa-

nyar projectes emprenedors 
amb solucions tecnològiques 
per a sectors estratègics amb 
potencial de creixement. La 
finalitat és oferir un programa 
d’acompanyament a través de 
consultors experts en el crei-
xement d’empreses TIC, que 
ajudaran a validar el projecte 
i fer-lo créixer de forma esca-
lable, facilitant l’accés a po-
tencials clients i oferint alhora 
un espai de coworking on pu-
guin treballar els membres de 
l’equip. En les dues darreres 
edicions s’ha ampliat el focus 
de la incubadora cap a projec-
tes del sector agroalimentari, 
buscant sinergies amb el teixit 
generat pel Hub Foodtech & 
Nutrition. 

L’impacte de firaReus Events 
arriba als 24,5 milions

Un estudi mesura els beneficis de la seva activitat sobre l’economia del territori durant el 2023Un estudi mesura els beneficis de la seva activitat sobre l’economia del territori durant el 2023

Han de vincular les TIC amb el sector agroalimentari per impulsar sinergies amb el Hub Foodtech & Nutrition

S’ofereix un programa 

de formació i mentories 

personalitzades
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Reus Talent Global, la comunitat dels reusencs 
que treballen a l’entorn internacional 
La iniciativa vol projectar la marca de ciutat gràcies als contactes i els coneixements  

dels menors de 40 anys que fan carrera professional a altres països

Redacció / Reus 

La raó de ser d’aquesta pla-
taforma és la de projectar la 
marca de ciutat en l’àmbit 
internacional, així com la 
d’aprofitar l’experiència, el 
coneixement, la perspectiva, 
els contactes i la vinculació 
emocional amb Reus, del ta-
lent de reusencs i reusenques 
de menys de 40 anys, que vi-
uen fora de la ciutat.

L’objectiu és mantenir un 
vincle directe i continuat que 
permeti compartir i informar 
d’aquelles iniciatives i potenci-
alitats de Reus en àmbits estra-

tègics, com ara l’empresarial o 
tecnològic, i alhora escoltar les 
propostes i aprofitar el conei-
xement d’aquesta comunitat 
de joves per a impulsar nous 
projectes.

Inicialment, la comunitat 
està integrada per dotze joves, 
la majoria dels quals viuen en 
països europeus com Alema-
nya, Bèlgica, Luxemburg, Reg-
ne Unit o Suïssa, però també 

d’arreu del món, com les Fili-
pines i Mèxic. Respecte als seus 
perfils, estan en línia amb els 
sectors estratègics de la ciutat 
i del territori. La meitat estan 
formats en àmbits empresari-
als, econòmics i matemàtics; 
l’altra meitat es dedica a les 
enginyeries (industrial, mecà-
nica, telecomunicacions, quí-
miques); i finalment hi trobem 
un perfil de l’àmbit sanitari.  

Pel regidor de Promoció 
Econòmica, Innovació i Conei-
xement i conseller delegat de 
REDESSA, Josep Baiges, “Reus 
Talent Global és una gran 

oportunitat de crear una xar-
xa d’intercanvi d’experiència, 
coneixement i talent que dona 
resposta a alguns dels eixos del 
Pla d’Acció Municipal pel que 
fa a l’apartat de Ciència, Inno-
vació i Creixement Econòmic i 
també pel que fa a la Projecció 
de la ciutat al món, fomentant 
les relacions exteriors i la parti-
cipació en xarxes i taules de tre-
ball i establint models de col·la-
boració amb la Universitat”.

Precisament, en aquesta 
primera fase de detecció de 
perfils la iniciativa ha comptat 
amb el suport de la URV com 

enllaç amb antics estudiants 
que estan treballant fora de 
l’Estat. En paraules de la de-
gana de la Facultat de Medici-
na i Ciències de la Salut de la 
URV, Fàtima Sabench, “des de 
la Universitat estem molt con-
tents de ser el primer catalit-
zador d’aquesta iniciativa amb 
tant de potencial. Per aquelles 
persones que han decidit fer 
carrera fora és una forma ex-
traordinària de mantenir un 
vincle emocional amb la ciu-
tat i que encaixa molt amb el 
tarannà reusenc d’estar molt 
connectat amb la vida de la 

ciutat. A més, Reus és una ciu-
tat històricament exportadora 
de talent i, amb les eines que 
tenim avui en dia, hem de 
aconseguir que l’intercanvi de 
coneixement sigui una transfe-
rència bidireccional”.

La plataforma col·laborarà, 
a més de amb la Universitat, 
amb altres centres educatius 
de la demarcació per a identi-
ficar perfils que puguin encai-
xar en aquesta comunitat. Així 

mateix, els interessats a su-
mar-s’hi trobaran un formulari 
d’inscripció al web de REDES-
SA, a l’apartat de Reus Talent 
Global o bé enviant un correu 
a reustalentglobal@redessa.cat

Pel que fa al seu contingut, 
les accions arrencaran amb 
l’enviament d’informació so-
bre projectes importants que 
es duen a terme a la ciutat, 
la programació de trobades 
virtuals i presencials entre els 
membres de la comunitat i 
responsables institucionals o 
tècnics per tal que puguin in-
tercanviar les seves opinions, 
i la creació de dinàmiques de 
treball per fomentar la inte-
racció entre els membres de la 
comunitat. 

El regidor de Promoció Econòmica i conseller delegat de REDESSA, Josep Baiges, i la degana de la Facultat de 
Medicina de la URV, Fàtima Sabench.

ACTUALITAT

Promoció econòmica

Es busquen perfils 

alineats amb els 

sectors econòmics 

estratègics per a la 

ciutatLa URV i altres 

centres educatius 

col·laboraran amb 

la plataforma 

per identificar-ne 

possibles membres

www.indicador.cat
Tota la informació econòmica de 

les comarques de Tarragona 
a la versió digital de 

l’Indicador d’Economia



112024    Març

que tenim a Catalunya. I així 
ens va. 

És obvi que la necessitat 
elimina complexos a l’hora 
d’actuar. Però aquí, tot i que 
Aragó ens soluciona en part les 
nostres mancances, també en 
tenim de necessitat. Ho diuen 
organismes tècnics similars 
als que hi ha a les Canàries, 
però mentre allà se’ls fa cas 
i es planifica un full de ruta 
coherent i responsable, aquí 
apareix la voluntat política (o 
la manca d’ella) per estalviar-
se decisions impopulars que 
tindrien un cost puntual i molt 
delimitat geogràficament però 
que serien responsables en 
termes de transició energètica 
i sostenibilitat, que se suposa 
que són idees rectores de qual-
sevol partit polític. 

Les comparacions son odi-
oses, sí. Però mentre a Catalu-
nya no assumim d’una vegada 
per totes la urgència del des-
plegament de les energies re-
novables i li donem forma de 
pla de xoc amb totes les con-
seqüències haurem d’acceptar 
que altres territoris més acos-
tumats a prendre decisions va-
lentes per la seva situació geo-
gràfica o per altres factors fan 
les coses millor. No ens flagel-
lem, canviem de velocitat. 

Les comparacions son odio-
ses, però si es fan de manera 
constructiva tenen la virtut de 
permetre’ns agafar perspec-
tiva per seguir millorant. Ara 
fa uns dies he tingut ocasió 
de conèixer de primer mà el 
model de desplegament de les 
energies renovables a les Illes 
Canàries i comparar-lo amb la 
situació que patim a Catalunya 
ha estat inevitable. 

Serà perquè són illes i no 
poden agafar l’energia de cap 
veí, però el cert és que, amb 
obstacles similars als que tenim 
aquí, l’aposta per impulsar els 
parcs eòlics i fotovoltaics és 
clara. Com també es concreta 
en un programa d’ajudes i in-
centius que van més enllà de 
les europees i que suposa un 
veritable estímul per accelerar 
la proliferació de comunitats 
energètiques i autoconsum 
compartit tant entre particu-
lars com entre els sectors em-
presarials. 

Però la joia de la corona és 
la valentia en la presa de de-
cisions. Les Illes Canàries no 
són sospitoses de no tenir cura 
del seu patrimoni natural. La 
seva economia es basa en el 
turisme i en l’agricultura, que 
són sectors que no poden viu-
re d’esquenes a la protecció 

Marc Segura 

Coordinador de la Comissió de Sostenibilitat 
i Energia de la Cambra de Comerç de Reus 
CEO de Solcam Energia

Energia
ANÀLISI

Illes Canàries i renovables,  
un exemple a seguir

fr
ee

pi
k

del medi ambient. Però entre 
els seus governants prima el 
sentit de la responsabilitat de 

resoldre els grans temes més 
enllà del soroll que puguin fer 
alguns grups opositors, que 

també hi són. I això perquè 
el seu sentit de la urgència i 
la prioritat és molt diferent al 
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A UN PAS DE FER-TE GRAN.

L’èxit mundial d’una ‘spin-off’ 
d’anàlisi d’aigües sorgida de la URV 

NT Sensors, creada als laboratoris de la universitat, s’ha fet un lloc al mercat global 
de l’examen químic de la qualitat de solucions aquoses  

esteVe giRalt / Vila-seca 

L’anàlisi ràpid i segur de la 
qualitat de les aigües és fo-
namental per sectors tant di-
versos com l’agricultura, la in-
dústria o el control de l’aigua 
que surt de les depuradores o 
dessaladores. NT Sensors va 
sorgir fa més de quinze anys 
dels laboratoris i del talent de 
la Universitat Rovira i Virgili 
(URV). És un exemple d’èxit 
en la complexa transformació 
d’una spin-off en una empresa 
consolidada als competits 
mercats globals.

Els qui han vist néixer i créi-
xer NT Sensors saben bé que 
no ha estat gens fàcil. Moltes 
spin-offs d’arreu de l’ecosiste-
ma universitari català i euro-
peu es queden pel camí tot 
i sorgir de la mà d’una idea 
brillant o d’una patent tren-
cadora. Cristina Cid, fa gaire-
bé dues dècades una química 
doctorant de la URV, va creu-
re en les potencialitats d’uns 
nous sensors electroquímics 
per analitzar més ràpidament 
les aigües. Eren més senzills de 
fer servir i permetien controlar 
una multiplicitat de paràme-
tres de forma pràctica i segura. 

“Entre els membres del grup 
de recerca es va decidir llavors, 
al 2007, amb la URV, transfor-
mar-ho en un producte comer-
cial. El primer que s’intenta 
quan es fa transferència de tec-
nologia és que hi hagi empre-
ses interessades. Però feia falta 
encara molta investigació i no 
hi havia interès. Es va decidir 

tirar endavant amb la universi-
tat”, recorda Cid. 

Començava aleshores l’aven-
tura per fer d’aquells enginys, 
del talent i el coneixement, 
una empresa amb capacitat per 
sobreviure al competit món in-
dustrial. D’entrada no va ser 
gens fàcil perquè calia generar 
l’atenció i l’interès de les em-
preses, potencials clients del 
que en aquell moment era poc 
més que una gran idea. “Calia 
fer un producte rendible de 
comercialitzar que tingués un 
mercat. Seguim vius i això ja 
és un èxit”, diu amb humilitat 
i orgull dissimulat. 

Els clients de NT Sensors 
són molt diversos i aquí hi ha 
una de les grans claus de l’èxit. 
Els seus sensors electroquímics 
es fan servir per analitzar una 
gran diversitat de paràmetres 
de mostres aquoses. Agricultu-
ra, potabilitzadores d’aigua o 
processos industrials, a més de 
centres d’investigació. Hi ha 
catorze sensors d’NT Sensors 
al mercat.

La fase d’spin-off ha quedat 
molt enrere, de la investigació 
a la plena comercialització. 
“Ja fa anys que vam canviar de 
rumb, ara estem en l’expansió 
al mercat. Ja no ens dediquem 
tant a investigar i desenvolu-
par, sinó a tenir un bon pla 
comercial per posar aquesta 
tecnologia a tot arreu on pu-
gui fer falta”, explica Cid. 

La URV segueix formant 
part de l’empresa al costat d’al-
tres petits accionistes. “Som 
una companyia consolidada 
amb diverses marques comer-
cials”. La clau de l’èxit d’NT 
Sensors és la facilitat per fer 
les analítiques en sectors tant 
diversos. “Complementem 
aquells anàlisis que s’han de 
fer als laboratoris i són cars”, 
afegeix Cid.  

Els 99% dels clients són les 
empreses i les administraci-
ons. L’agricultura és on tenen 
més entrada, per fer el con-
trol i anàlisi dels nutrients. Un 
control de l’aigua que entra 
als camps, amb l’ús de fertilit-

zants, per exemple, i també de 
l’aigua que surt. És també una 
millora pel medi ambient. 

Estan molt presents en uni-
versitats i centres de recerca 
punters. “El nostre mercat és 
global”, destaca Cid. Anàlisi de 
contaminació en rius, mars o 
llacs. També per controlar la 
qualitat de l’aigua que la po-
blació després es beu i consu-
meix a casa. Les dessaladores 
també són part de la clientela. 

Els processos industrials 
han de controlar quasi en con-
tinuo la duresa de l’aigua i ho 
poden fer amb els seus nano-
sensors. Es pot fer fàcilment 
en proves que duren uns mi-
nuts i són igual de fiables que 
les anàlisis dels laboratoris. 

Exporten ja un 86% del 
producte i els sensors made 

in UVR es venen també fora 
d’Europa, a Amèrica del 
Nord i del Sud, amb clients 
diversos: Estats Units, Canadà, 
Xile, Brasil o Equador. També 
a l’Àsia o Oceània, a països 
com Austràlia o Indonèsia. 
“Els nostres sensors es repar-
teixen de Tarragona a tots els 
racons del món, el mercat és 
internacional. És un orgull 
exportar la tecnologia de la 
URV, de Tarragona, a fora, 
arreu del món. És el nostre 
segell, es valora molt que no 
sigui un producte xinès”, rao-
na Cid.  

Fa només tres mesos que 
han canviat de seu, a Vila-se-
ca. Tenen nou treballadors en 
una plantilla consolidada. La 
facturació ja supera el mig mi-
lió d’euros anuals. 

Una presentació de producte a les noves oficines d’NT Sensors a Vila-seca.

La contaminació  
per nitrats, nova 

oportunitat de negoci   
Genera una nova oportunitat el problema de la conta-

minació per nitrats dels aqüífers, cada cop més estesa. 
Són les anomenades zones vulnerables al nitrogen, regu-
lades cada cop més per l’administració. El mar Menor és 
un dels exemples, a Múrcia. També passa als rius i llacs. 
Les zones vulnerables al nitrogen obliguen a les indústri-
es a controlar cada cop més les emissions a les aigües 
subterrànies. Un dels sensors més demandats és el de 
nitrats perquè pot analitzar de forma ràpida i barata la 
contaminació i facilitar que les empreses s’adaptin a la 
normativa del Govern espanyol. Poden ajudar també a les 
administracions a saber si les indústries estan complint. 
El mercat per tant és doble.
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Com fer el salt del laboratori 
als mercats internacionals

Aprendre de l’èxit d’altres ‘spin-offs’ i dels fracassos pot ajudar els investigadors i emprenedors més joves 

esteVe giRalt / taRRagona 

Passar de l’èxit al laboratori 
a tenir una cartera de clients 
es converteix molts cops en 
una quimera. NT Sensors, 
sorgida fa gairebé dues dè-
cades del grup de recerca en 
Quimiometria, Qualimetria i 
Nanosensors de la URV, de la 
feina d’investigació a Tarrago-
na s’ha passat a una empresa 
solvent de prestigi internacio-
nal. És un cas d’èxit exporta-
ble? Pot servir de referent per 
altres spin-off. La resposta és 
que sí. Però pas a pas.

Moltes spin-offs es queden 
pel camí. No és un món de 
flors i violes el de la transfe-
rència de tecnologia, tant pre-
gonada com difícil d’assolir a 
la realitat. Ho coneix a fons 
el Xavier Rius, president del 
consell d’administració de NT 
Sensors i investigador de la 
URV amb una llarga trajectò-
ria. Ningú com ell per parlar 
del vincle entre la universitat 
i l’empresa per posar en valor 
la recerca que es fa a la URV 
i la importància d’una spin-off 
tan consolidada com aquesta. 
“És un exemple d’èxit i un cas 
a seguir per aprendre”, raona. 

“Però és inusual”, alerta. 
“Ara es veuen els resultats, 
però han estat anys molt durs, 
arribar fins aquí ha costat 
molt”, raona l’investigador. 
“Gràcies a Déu que teníem la 
vessant empresarial. El que 
passa normalment és que són 
els propis universitaris els que 
volen fer d’empresaris i això 
resulta un fracàs. Les dificul-
tats són moltes, has de vendre, 

i nosaltres estem acostumats 
a treballar en projectes amb 
subvencions, és un món ben 
diferent”. 

La diferència en el cas de 
NT Sensors és que des de bon 
principi van tenir la mirada 
de l’empresa. “Això i les hores 
incomptables de dedicació i 
esforç, és el que ha tirat l’em-
presa a davant”, recorda Rius. 

Cristina Cid, doctorant de 
la URV del grup de recerca de 
Rius fa quasi vint anys, va veu-
re la possibilitat de llançar-se a 
l’aventura en acabar la tesi. El 
pare de Cid es jubilava llavors 
de l’empresa, del sector de la 
química, i es va voler involu-
crar en el projecte amb la seva 
experiència i coneixement. 
“Va ser tot un aprenentatge. 

Hi havia la voluntat d’arribar 
al mercat i vendre”, recorda 
Rius.

El primer que van intentar 
fer, com a grup d’investigació, 
és després de patentar la inno-
vació anar a vendre-ho a em-
preses que ja estaven al mer-
cat. “No en van voler saber res, 
les grans empreses amb una 
quota important de mercat 
són reticents a innovar perquè 
ja tenen la clientela feta. Algu-
nes de les grans empreses no 
ens van arribar ni a contestar”, 
recorda. 

Van començar des de zero, 
sense la possibilitat de fer un 
gran màrqueting d’entrada. 
“El gran repte és que et cone-
guin i provin el teu producte, i 
això és una feina sense retorn 
que és immensa”, explica. La 
convicció de Cristina Cid, que 

n’havia fet la tesi, va ser clau 
per sortir endavant. “Cal estar 
molt atents al que demanen 
els clients, innovar quan detec-
tes una nova necessitat. No et 
pots quedar aturat”, afegeix. 

Una altra cosa ha estat di-
ferencial. NT Sensors no ha 

recorregut als fons d’inversió 
que busquen on invertir en 
tecnologia i guanyar, lògica-
ment, diners amb rapidesa. 

“Hi ha fons que són especula-
tius”, alerta Rius. “Moltes em-
preses fallen perquè s’engan-
xen en aquests fons però no 
tenen ben consolidat el què 
fan”, afegeix en forma d’ad-
vertència. 

El 100% de l’empresa NT 
Sensors segueix en mans de 
petits accionistes. “Per això 
hem trigat més anys en en-
lairar-nos, ens ha costat més 
pujar”, explica Rius. Ara no 
tenen cap necessitat de trobar 
nous grans capitals. “El canvi 
de la seu s’ha pagat amb fons 
propis, amb prop de mig mi-
lió d’euros d’inversió, el que 
factura l’empresa aproximada-
ment en un any”.  

Ara tenen equips automà-
tics per fer controls de forma 
remota, un gran avenç tecno-
lògic que cerca el seu mercat i 
clients. Noves oportunitats. És 
aquesta la clau de volta per fer 
d’una gran idea de laboratori 
d’universitat un gran èxit em-
presarial d’abast mundial. 

Un equip portàtil per a fer mesures de la qualitat de l’aigua, in situ, en un camp.

Ànima empresarial   
Cristia Cid és la cofundadora i CEO de l’empresa NT-

Sensors SL. És llicenciada en Química i Doctora en Nano-
ciència i Tecnologia. Va tenir el repte de transferir un co-
neixement teòric a un producte comercialitzable, escalant 
a tots els nivells de l’emprenedoria, passant de la part 
de desenvolupament i recerca, a realització del plans de 
negoci i comercials, fins a consolidar i portar la direcció 
executiva de la companyia.

“El que passa 

normalment és 

que són els propis 

universitaris els 

que volen fer 

d’empresaris i això 

resulta un fracàs”

“Les grans empreses 

amb una quota 

important de mercat 

són reticents a innovar 

perquè ja tenen la 

clientela feta”
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Salut i Treball presenta el sistema  
de Seguiment Digital de la Salut

Es tracta d’una proposta pionera en el camp de la vigilància de la salut dels treballadors

Serveis

Redacció / taRRagona 

Salut i Treball, firma referent 
en serveis de prevenció de 
riscos laborals, ha donat un 
salt de gegant en el camp de 
la vigilància de la salut. Tant 
és així que, després de més 
d’un any de desenvolupament 
i proves, ha presentat el siste-
ma de Seguiment Digital de la 
Salut, SDS.

“Es tracta d’una proposta pi-
onera en el sector que permet 
fer un seguiment àgil i eficient 
de la salut dels treballadors 
amb uns estàndards de quali-
tat únics”, explica Paco Lari, 
director general de la compa-
nyia que, en poc més de deu 
anys, s’ha consolidat a Reus i 
Tarragona i també al conjunt 
del país, amb delegacions a 
Barcelona i Lleida.

De la cura per la salut de 
les persones i la clara aposta 
per la digitalització neix SDS. 
Un servei que serà operat per 
l’àrea d’infermeria, depenent 
de l’equip mèdic de Salut i 
Treball, en horari de 9 a 14 
hores, tots els dies laborables 
de la setmana i amb un com-
promís de recepcionar i donar 

resposta a les consultes el més 
aviat possible, sempre dins un 
termini màxim de 48 hores, 
expliquen.

SDS utilitzarà WhatsApp 
com a canal de comunicació, 
un sistema que en aquests me-
sos de prova s’ha mostrat com 

el més vàlid, i recomanable 
a nivell de confidencialitat i 
privadesa, per assolir aquesta 
fluïdesa en les comunicacions 
entre els treballadors de les 
empreses clients i els professi-
onals sanitaris de Salut i Tre-
ball.

“A l’any fem més de 4.000 re-
coneixements mèdics. El valor 
d’aquest servei no rau només 
en les xifres, sinó en els segui-
ments individualitzats i les re-
comanacions personalitzades 
que fem, en base als resultats 
de les proves mèdiques practi-

cades. Ara, amb el sistema SDS, 
serem encara més eficients i 
proactius. Estem segurs que les 
empreses sabran valorar aquest 
important salt qualitatiu i els 
treballadors ho tindran encara 
més fàcil per adreçar-se a nosal-
tres, resoldre dubtes i sol·licitar 
tots els aclariments i la informa-
ció que precisin en base al seu 
estat de salut”, assenyala Lari.

Val a dir que SDS és un sis-
tema bidireccional, “i aquí hi 
ha un altre dels seus impor-
tants actius, la qual cosa vol dir 
que no només els treballadors 
es poden adreçar a nosaltres 
quan creguin convenient, sinó 
que Salut i Treball es podrà 
adreçar a ells sempre que si-
gui necessari per fer-los-hi re-
cordatoris, seguiments, reco-
manacions... complementant, 
així, la trucada mèdica del 
facultatiu que ja realitzem”, 
afegeixen Núria Salvat i Ona 
Basora, impulsores del servei.

“Es important tenir en 
compte que, atès que el Segui-
ment Digital de la Salut opera 
a través de WhatsApp, con-
cretament al número 678 631 
821, ens poden fer arribar les 
consultes les 24 hores del dia, 
tots els dies de la setmana”, 
conclou el director general. 

Núria Salvat i Ona Basora, impulsores del servei, amb Paco Lari, director general de Salut i Treball.

Redacció / Reus

Grupo Fermator, la companyia 
líder en la fabricació de por-
tes automàtiques d’ascensor 
amb seu central a Reus i amb 
11 plantes de producció ubi-
cades a diversos països del 
món (Espanya, Brasil, Xina, 
Índia, França, Grècia, Itàlia i 
Polònia), va aconseguir una 
facturació agregada de 350 
milions d’euros a escala gru-
pal el 2023 passat.

Durant el passat 2023, Grup 
Fermator ha mantingut una 
sòlida participació del 22% al 
mercat mundial, amb una po-

sició referent a la indústria. En 
aquest sentit, destaca la fabri-
cació de més de 700.000 portes 
mundialment. En particular, 
Tecnolama S.A., seu central de 
Fermator, ha contribuït amb la 
producció de 140.000 portes, 
consolidant el seu paper com 
un dels centres de producció 
de major importància dins del 
grup. Es preveu que Tecnola-
ma S.A. Augmenti la seva capa-
citat de producció un 10% du-
rant aquest 2024.

El director general de Fer-
mator, Jaume Vicheto, afirma 
que “hem mantingut una sò-
lida presència a tots els con-
tinents, reafirmant el nostre 
compromís amb l’excel·lència 

i l’estabilitat”. “Aquests èxits 
són un testimoni del treball i 
la dedicació de tot l’equip de 
Grupo Fermator. Estem molt 
il·lusionats pel que el futur 
ens depara en el món de les 
portes automàtiques d’ascen-
sor.”

Fundada el 1977 i amb més 
de 1.600 empleats a nivell 
mundial, el Grup Fermator 
és el fabricant monoproducte 
líder mundial de portes auto-
màtiques d’ascensor. Les por-
tes Fermator estan instal·lades 
a tot el món per a ascensors 
de trànsit baix, mitjà i alt, així 
com, per a ús domèstic, ofi-
cines, aeroports, hotels i edifi-
cis públics. Un operari de Fermator a la seu de Reus.

Grupo Fermator obté una facturació  
de 350 milions d’euros el 2023
Amb seu central a Reus i onze plantes de producció per tot el món, 
l’empresa és líder en fabricació de portes automàtiques d’ascensor



152024    Març

EMPRESES

Viajes Para Ti amplia les seves oficines  
a REDESSA per seguir creixent aquest 2024

L’any passat les marques que engloba l’empresa, Esquiades.com, BuscoUnChollo.com i Amimir.com, 
van gestionar més de 300 mil viatges

TIC

Redacció / Reus 

L’ampliació de les instal·laci-
ons d’aquesta agència de vi-
atges online amb seu a Reus 
és fruit de les necessitats de 
creixement de l’empresa, que 
durant el 2023 va gestionar 
més de 300 mil viatges. El 
seu portal de reserves hote-
leres Amimir.com, va ser el 
projecte amb més creixement 
del darrer exercici, passant 
dels 5 milions d’euros de fac-
turació el 2022, a més de 20 
milions d’euros el 2023. A 
més, l’any passat van llançar 
Jump2Spain.com, el portal de 
reserves flash enfocat al pú-
blic internacional, i que està 
començant a obtenir els seus 
primers resultats. Per aquest 
any 2024, l’empresa espera 
créixer en totes les seves lí-
nies de negoci.

Les noves oficines de Viajes 
Para Ti a l’edifici de REDES-
SA Tecno compten amb més 
de 1.000 m2 dividits en dues 
plantes, amb sales de reunions 
amb llum natural, dues sales 

d’esbarjo amb futbolí i video-
consoles, i una nova sala amb 
pantalla de croma per a grava-
ció de continguts audiovisuals. 
Uns serveis i instal·lacions als 
que s’hi afegeixen els espais 
comuns i serveis del mateix 
edifici de REDESSA Tecno.

En paraules de Rafa Fuer-
tes, CEO de Viajes Para Ti, 
“després d’un 2023 en el que 
hem arribat a les 300 mil reser-
ves, seguim buscant potenciar 
els nostres projectes i per això 

és imprescindible el talent jove 
de la demarcació. Hem ampli-
at les oficines amb la idea de 
crear un espai modern, acolli-
dor on treballar a gust, gràcies 
també a les facilitats que hem 
tingut des de REDESSA. Estem 
en disposició d’incorporar en-
tre 50 i 70 treballadors més 
als diferents equips durant els 
propers mesos, especialment a 
les àrees d’informàtica, finan-
ces, atenció al client, màrque-
ting i producte, així com d’im-

pulsar noves àrees dintre de 
l’empresa relacionades amb 
les dades o la intel·ligència ar-
tificial. Seguim convençuts de 
què, amb ganes i talent jove, 
podem seguir sent referents a 
nivell estatal dintre del nostre 
sector i també aspirar a ser-ho 
internacionalment.”

Recerca de talent 
La recerca de talent local 

continua sent un dels princi-
pals objectius de l’empresa, 

oferint un projecte estable i 
punter en l’àmbit nacional 
dintre del sector turístic. L’em-
presa ofereix un ambient jove 
i dinàmic amb professionals 
de primer nivell a moltes àrees 
de negoci, possibilitats de pro-
moció i de fer carrera dins de 
l’empresa, i d’altres avantatges 
com descomptes o gratuïtats 
en viatges. Els processos de se-
lecció oberts es poden trobar a 
l’apartat Ocupació del seu lloc 
web: www.viajesparati.com. 

L’equip de Viajes Para Ti i un moment de la inauguració de les noves instal·lacions.

Ngintel crea WhatsJob, un xat per facilitar  
la cerca de feina entre l’alumnat de FP 

L’eina connecta els estudiants amb les empreses de manera ràpida i gratuïta  

Redacció / taRRagona 

La tecnològica tarragonina 
NGIntel llença una innovadora 
eina per connectar alumnat 
de formació professional i em-
preses a través de WhatsApp 
de manera ràpida i gratuïta. 
WhatsJob reuneix en un únic 
xat perfils i vacants d’empre-
ses per alumnat de qualsevol 
especialitat de FP d’arreu de 
Catalunya.

L’empresa tecnològica 
NgIntel ha desenvolupat 
WhatsJob, una nova eina que 
té per objectiu posar en con-
tacte alumnat de formació 
professional i empreses que 
busquen aquests perfils. Tot 
plegat a través de WhatsApp 

i amb un format àgil, senzill i 
d’accés totalment gratuït. Dins 
de WhatsJob els usuaris comp-

ten també amb l’opció d’utilit-
zar un xatbot que, a través de 
la tecnologia de ChatGPT, els 

permet resoldre dubtes sobre 
la pròpia o eina i fer consultes 
relatives a l’àmbit laboral. 

Amb WhatsJob l’alumnat de 
FP pot introduir el seu perfil i 
accedir a les opcions laborals 
disponibles a diferents empre-
ses. Es reuneix així en un únic 
xat a perfils i vacants per alum-
nat de qualsevol especialitat 
de FP d’arreu de Catalunya. 
L’eina dóna accés a un ampli 
ventall d’ofertes d’ocupació i 
està pensada per a estudiants 
que vulguin compaginar la for-
mació amb una feina, així com 
per aquells que ja han finalit-
zat l’etapa formativa i busquen 
introduir-se al mercat laboral. 
Per la seva banda, les empre-
ses tenen l’oportunitat de do-
nar-se d’alta, compartir-hi les 
vacants disponibles i contactar 

de manera directa amb el ta-
lent jove. 

Josep López, consultor en 
Business Intelligence a NGIn-
tel, destaca que l’objectiu és 
“crear un sistema àgil en un 
entorn segur i conegut pels 
usuaris per ajudar a l’alumnat 
de FP en la cerca de feina i a les 
empreses a trobar als candidats 
i candidates ideals”. WhatsJob 
està ja en funcionament i s’està 
treballant per donar-la a conèi-
xer als centres de formació, 
empreses i públic en general. 
L’accés és totalment lliure per 
l’alumnat i les empreses tin-
dran opció d’entrar-hi gratuï-
tament fins la primavera/estiu 
2024. El registre pot fer-se di-
rectament a WhatsApp a través 
del telèfon 683 22 99 78 o al 
web www.whatsjob.net. 
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 Cambios en la forma en que 
nos dirigimos a empleados y 
sus representantes, y no solo 
me refiero al lenguaje sino 
también al contenido. Ellos, 
a su vez, se ven obligados 
por las mismas circunstan-
cias a defender posiciones 
extremas, y esto crea pola-
rización innecesaria, sobre 
todo porque cuando hablas 
con ellos off-the-record re-
conocen un pensamiento 
parecido al tuyo.

 Gestión de las redes sociales 
corporativas, tanto internas 
como externas, proyectan-
do una imagen pulcra cual 
quirófano de hospital, todo 
políticamente correcto. Eso 
sí, los mismos que gestiona-
mos esas cuentas nos enzar-
zamos al salir en polémicas 
e insultos en ese patio de re-
creo que ahora se llama X.
¿Cinco de cinco? Si dedica-

mos un par de neuronas en-
contraremos más ejemplos.

Un momento… ¿cómo he 
podido arrastraros desde un 
concepto superior que se ma-
nifiesta en movimientos como 
“Black Lives Matter” o “Solo sí 
es sí” al barro y la trinchera? 
Pues porque tenemos una ca-
pacidad innata para aumentar 
la crispación y polarizarnos, 
voluntariamente, en bandos 
irreconciliables en función de 
si nos gusta la tortilla de pata-
ta con o sin cebolla, a medida 
que trasladamos esos concep-
tos a la realidad diaria. Y lo 
más preocupante es que esos 
bandos nos posicionan en te-
mas futuros sobre los que aún 
no tenemos opinión porque 
estaremos con los nuestros, 
reforzando un muro defensivo 
contra la ultraderecha, los pu-
tinistas, los no-indepes, o con-
tra quien sea.

Y para que quede claro, 
yo abogo y defiendo los prin-
cipios de esa cultura woke, 
principios que nos hacen 
progresar como sociedad; sin 
embargo, me repatea y chirría 
cuando como consecuencia 
de su desarrollo aparece la in-
tolerancia, la censura o el fren-
tismo. Vamos a comportarnos 
como adultos, vamos a hablar 
y a discutir en el sentido anglo-
sajón del término, vamos a res-
petar al que no piensa como 
nosotros, démosle una oportu-
nidad de expresarse, abrámo-
nos a más medios de comuni-
cación y no solo al de cabecera 
para admitir una pluralidad 
de puntos de vista, porque el 
enemigo común es quién nos 
manipula y nos enzarza en ese 
frentismo irreconciliable. 

Y me he resistido hasta aquí 
para no hacer la broma fácil 
entre la cultura que da título 
a este articulo y esa sartén para 
cocina asiática. ¿A que lo ha-
bías pensado? 

Ahhhh… ¿que no sabes 
qué es la cultura woke? No te 
avergüences de ello; en cuan-
to leas un par de párrafos te 
darás cuenta de que es una de 
esas cosas que no sabías que 
se denominaba así pero que 
reconoces todos los síntomas 
porque los ves en los medios 
de comunicación, en tu traba-
jo, en la política, con tus hijos 
adolescentes, en la publicidad, 
en todos los lados en definiti-
va. El término woke viene del 
inglés, como no, y se traduce 
por despierto; el origen es es-
tadounidense, inicialmente 
en la comunidad afroamerica-
na de final del siglo pasado y 
sobre todo principio de este, 
siempre relacionado con acti-
vismo social y que se nutre de 
luchas por la justicia racial o 
la igualdad de género, y más 
recientemente por inclusión 
y equidad; todos conocemos 
movimientos como MeToo 
o Black Lives Matter, u otros 
que nos conciencian sobre la 
importancia de luchar contra 
el cambio climático. ¿Cómo 
no estar de acuerdo con estos 
principios? En la actualidad 
el término ya ha superado la 
comunidad en que se inició 
(y que tenían sólidas razones 
para pedir a sus miembros que 
estuviesen bien despiertos y 
atentos) y tiene una concep-
ción más abierta y define a 
personas o grupos activos so-
cialmente en la lucha contra 
la discriminación o la desigual-
dad, sensibilizando en cuestio-
nes de marginación, opresión, 
abuso, etc.

Vale, entendido, y casi todos 
de acuerdo. Entonces, ¿dónde 
está la polémica para que este 
escribidor reclame vuestra 
atención sobre el tema? He 
leído el término en la biogra-
fía de Elon Musk escrita por 
Walter Isaacson (recomenda-
ble si tenéis paciencia y no os 
asustan los libros gordos), y 
me ha llamado la atención el 
activismo anti-woke que se le 
achaca a Musk, sus razones, su 
actividad, el impacto en su nú-
cleo familiar, y me ha obligado 
a profundizar, y a reflexionar. 
El hecho de que exista algo 
que comienza por anti- impli-
ca que existe un grupo nume-
roso que teme el predominio 
de esa cultura, en este caso 
por dogmática y polarizadora, 
ya que le achacan intolerancia 
a otros puntos de vista y cen-
sura que conduce a un pensa-
miento único. A estas alturas 
de mi vida defender valores 
como la libertad de expresión 
me suena a broma de cáma-
ra oculta, o reclamar que hay 
que respetar el pensamiento 
crítico con ideas políticas que 
no coinciden con las mías, o 
poder manifestar abiertamen-
te la opinión de que, estando 

de acuerdo con el principio 
rector,  se está yendo dema-
siado lejos en la aplicación de 
políticas de inclusión o diversi-
dad o igualdad, a estas alturas 
digo que algo estamos hacien-
do mal si tenemos que recor-
dar cuáles son algunos de los 
principios básicos de nuestra 
sociedad occidental y huma-
nista. Espero haberlo dejado 
lo suficientemente ambiguo 
como para no posicionarme (a 
ver si van a pensar que soy anti 
y me ponen un cordón sanita-
rio) pero lo suficientemente 
explícito para que reflexione-
mos sobre situaciones que se 
dan a diario en la vida política 
o judicial.

Estamos asistiendo a simpli-
ficaciones maniqueístas que, 
aireados por los medios de co-
municación afines, se convier-
ten en verdades irrefutables 
que, en caso de osar contrade-
cir, colocan la opinión del an-
tagonista fuera del redil demo-
crático, por hilarlo suave. ¿Si 
estoy de acuerdo con una me-
dida propuesta por un partido 
con el logo verde me convierto 
automáticamente en un facha 
y mi opinión pasa a carecer de 
valor? ¿Si critico una medida 
gubernamental en materia de 
igualdad me convierto en pun-
ta de lanza de un machismo re-
trógrado? ¿Si aplaudo una de-
cisión del gobierno en materia 
de inmigración me convierto 
en un peligroso izquierdista, 
aliado de Putin y por tanto 
invasor de Ucrania? Seamos 
serios; muchos de nosotros no 
somos fachas, ni machistas ni 
putinistas, pero tenemos opi-
nión propia y nos gusta tener 
la oportunidad y la libertad de 
expresarla abiertamente, y no 
solo on aquellos más próximos 

con quienes nos sentimos có-
modos y protegidos. En cierta 
forma, me recuerda aquellos 
tiempos en el País Vasco en 
que solo se comentaba de po-
lítica con los afines, o más re-
cientemente en Cataluña. 

Sí, la cultura woke puede 
acarrear censura o intoleran-
cia, en el extremo del dog-
matismo, conceptos con los 
que no me alineo, sea en estos 
temas o cualesquiera otros. 
Pero no estar alineado no me 
convierte en anti, ni mucho 
menos. Puedo defender los 
principios de igualdad en el 
trabajo pero no estar de acuer-
do con las políticas emanadas 
del ministerio, o con el famo-
so Excel que calcula de forma 
sesgada la brecha salarial, o 
con el uso del lenguaje inclu-
sivo que estamos llevando a ex-
tremos ridículos, y eso no me 
convierte en anti nada ni mo-
difica mi postura básica a favor 
de ese movimiento en pos de 
la igualdad.

Esta cultura, muy presente 
en nuestros millenials y ge-
neración Z, está cada vez más 
presente en nuestras empresas 
y en la forma en que nos diri-
gimos a nuestros empleados 
y a nuestros consumidores, 
muchos de ellos en la misma 
franja de edad que tanto nos 
condiciona. Y nuevamente 
percibimos que cada acción 
es una moneda de dos caras si 
se extrema cualquiera de ellas; 
ahí van unos ejemplos, y espe-
ro que asientas cada vez que te 
veas identificado:

 Cambios en la comunica-
ción y marketing: Las em-
presas han ajustado su co-
municación y estrategias 
de marketing para reflejar 
los valores woke y evitar ser 

percibidas como insensibles 
o fuera de contacto con las 
preocupaciones sociales. 
Fijaos que no se trata de 
ser sensibles sino de no ser 
percibido como insensibles. 
¿Has lanzado productos 
eco, bio, o similar sin un ni-
cho de mercado? ¿Has cam-
biado las bolsas de plástico 
por papel que, como todo 
el mundo sabe, viene del 
aire y es un recurso infinito 
(modo ironía on)?

 Responsabilidad social cor-
porativa, con mayor escru-
tinio de las políticas comer-
ciales y medioambientales, y 
de recursos humanos en te-
mas salariales, de inclusión, 
etc para no dañar la reputa-
ción y condicionar negati-
vamente a los compradores 
de nuestros productos . No 
sé si conocéis algún caso de 
empresa que tiene un salto 
olímpico entre lo que pre-
gona en sus políticas y lo 
que practica realmente.

 Políticas laborales activas 
que promuevan un entor-
no de trabajo con valores 
woke, sobre todo entre los 
más jóvenes, que puede 
conllevar rotación mayor o 
dificultades para atraer can-
didatos. Esto puede derivar 
en un sesgo indeseado que 
privilegie la pertenencia a 
cierto grupo sobre la meri-
tocracia, o que fomente la 
discriminación inversa. Me 
viene a la cabeza una em-
presa que para conseguir 
la paridad en el Comité de 
Dirección está promocio-
nando a mujeres siempre, 
fichando externamente 
solo mujeres para esos car-
gos y ampliando el número 
de directores. 

Elogio de la cultura woke

ANÀLISI

Javier Fañanás
Director proyectos HRBP
jfananas@theskeye.com
theskeye.com
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Recuperació dels 
Prats d’Albinyana

Port Tarragona inverteix més 
de 2 milions d’euros per a 
restaurar un espai natural

amb més de 37 hectàrees al 
costat de la ZAL de Vila-Seca, 

adscrit a la Xarxa Natura 
2000,refugi per a espècies 
animals en perill d’extinció

#RumbEcoPort2027

ESPAI NATURAL

· Recuperació de 37hectàrees
· Llacuna de 107.700 m2

· Illa de 26.990 m2

GAVINA CORSA
(Larus audouinii)

· Espècie Vulnerable al 
catàleg nacional

d’Espècies Amenaçades

REGENERACIÓ DE L’ESPAI

· Plantació de 13.000
arbres d’espècies mediterrànies

· Introducció d’espècies  autòctones
· Espai per a aus migratòries
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Jurídic

ment ha passat per les meves 
mans: el d’una cooperativa 
que ha centrifugat sobre els 
socis la responsabilitat sobre 
les males decisions de gestió, 
protegint, per tant, a l’admi-
nistrador. Una mena de xarxa 
de seguretat per evitar danys 
als potencials funambulistes 
que pilotin l’organització pre-
nent decisions temeràries que 
saben que, si no surten bé, 
quedaran protegits per la sol-
vència (o no) dels petits pro-
ductors als que se suposa que 
representen. 

Aquesta fórmula que per-
met els gestors socialitzar les 
conseqüències de les seves 
males decisions és, a banda 
d’immoral, manifestament il-
legal. Ho diu clarament la Llei 
12/2015, de 9 de juliol, que 
fixa un límit a la responsabili-
tat dels socis cooperativistes en 
les aportacions al capital soci-
al. I també la jurisprudència, 
com és el cas de la Sentència 
del Tribunal Superior de Justí-
cia de Catalunya 71/2014, que 
dictamina en el mateix sentit 
de posar límits a les responsa-
bilitats dels socis d’una coope-
rativa. 

Òbviament, és una fórmula a 
rebutjar de manera anticipada, 
perquè més val prevenir que 
curar, però també denunciable 
a posteriori, ja que el marc 
legal de les cooperatives i la 
jurisprudència no avalen una 
manera de fer que representa 
un gran risc per a unes entitats 
que tenen encomanda una 
funció social i econòmica molt 
important: protegir la viabilitat 
de la pagesia i del món rural. I 
amb això no es pot jugar. 

Les cooperatives agràries, 
un fenomen molt arrelat al 
nostre país, han fet una gran 
feina per protegir el sector 
primari i els seus protagonis-
tes, els petits productors que, 
sense el múscul que els ha pro-
porcionat el cooperativisme, 
haurien tingut molt més difí-
cil tirar endavant amb la seva 
activitat. Precisament aquests 
dies estan de rabiosa actualitat 
(i mai millor dit) les dificultats 
dels pagesos i ramaders per ser 
rendibles en un context ad-
vers, marcat per la globalitza-
ció, el pes de la burocràcia i els 
abusos de la gran distribució, 
entre d’altres obstacles que 
amenacen un sector vital per a 
l’economia, el medi ambient i 
el benestar dels ciutadans. Les 
cooperatives son un agent im-
portant en aquesta lluita pel 
principi indiscutible que la 
unió fa la força, en un sector 
que per naturalesa està molt 
atomitzat. 

Però de cooperatives, com 
de tot, n’hi ha de bones i de 
dolentes. I, per ser més exac-
tes, i per preservar l’essència 
d’aquestes organitzacions i la 
pulcritud dels seus principis 
fundacionals, el que ha aflorat 
els darrers anys és que algunes 
cooperatives estaven mal gesti-
onades. O pèssimament gesti-
onades. 

Davant d’aquesta constata-
ció, un soci cooperativista ha 
de prendre algunes precauci-
ons per evitar sortir esquitxat 
de les males decisions que, ja 
sigui amb bona o mala fe, han 
pres els responsables d’una 
determinada cooperativa. La 
primera és molt òbvia: estar 

molt a sobre de tot el que im-
plica la gestió de la cooperati-
va a la que es pertany. I fer-ho 
d’una manera qualificada, és 
a dir, sotmetent aquelles de-
cisions que puguin generar 
algun dubte, ja sigui per l’en-
vergadura econòmica o per la 
naturalesa de l’acció, a experts 
legals independents. Perquè 
per aquí plorava la criatura en 
la gran majoria de les fallides 
que hem vist els darrers anys i 

que han afectat a la reputació 
de tot el sector.

Inversions faraòniques in-
necessàries, operacions finan-
ceres de dubtosa rendibilitat, 
incursions a activitats imprò-
pies de l’activitat agrària... Son 
maniobres de risc que, ja sigui 
per desconeixement, afany 
lucratiu o manca de rigor 
professional poden fer que la 
bona feina de dècades i dèca-
des d’una cooperativa en de-

fensa dels interessos dels seus 
socis quedi sepultada per una 
aposta que clamava al cel des 
del primer moment, si hagués 
estat detectada per ulls qua-
lificats. I generi una motxilla 
molt pesada per als socis, que 
hauran de respondre de la ma-
lifeta. 

Precisament en aquest àm-
bit és on s’han de prendre les 
precaucions més extremes. I 
poso un exemple que darrera-

ANÀLISI

Joan-Andreu Reverter i Garriga

Advocat
lex@bufetreverter.cat  -  www.bufetreverter.cat

Cal protegir-se dels errors 
d’algunes cooperatives 

agràries mal gestionades 
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ESPECIAL SALOU

L’Eix Cívic vertebrarà el Salou del futur 
Incorporarà noves zones verdes i espais per a la ciutadania, 

a més de serveis i equipaments que transformaran el centre de la capital de la Costa Daurada

Nous equipaments
Entre els elements clau del 

projecte, es troba la creació 

d’un centre cultural poliva-
lent, amb nova biblioteca, Es-

cola Oficial d’Idiomes i cen-
tre d’interpretació històrica. 
Aquests equipaments repre-
senten un important avanç 
en els serveis educacionals i 
culturals de la ciutat, propor-
cionant recursos valuosos per 
al desenvolupament personal i 
comunitari.

L’Eix Cívic de Salou s’eri-
geix com un exemple de pla-
nificació urbana, responsable 
i visionària. A través d’aquest 
projecte, Salou no només mi-
llorarà la vida quotidiana dels 
seus residents, sinó que també 
es convertirà en un model per 
a altres ciutats que busquen re-
novar i millorar els seus espais 
urbans de manera sostenible i 
inclusiva. Imatge virtual de la plaça central del futur Eix Cívic.

Redacció / salou 

L’Eix Cívic convertirà Salou 
en una ciutat més amable, 
acollidora i sostenible. Es 
tracta d’una iniciativa am-
biciosa que promet canviar 
la fisonomia urbana i la vida 
comunitària, vertebrant i co-
hesionant el municipi; amb 
més zones verdes, serveis, 
equipaments i espais cívics. 
L’Ajuntament vol el màxim 
consens per tal que aquest 
bulevard estigui ben dotat de 
serveis i infraestructures, que 
milloraran la qualitat de vida 
de les persones i el futur de 
la capital de la Costa Daura-
da. Per aquest motiu, es va 
impulsar un procés de partici-
pació ciutadana, en el que els 
residents han pogut aportar 
les seves opinions i suggeri-
ments respecte al futur de 
l’Eix Cívic.

Una de les prioritats de 
l’àrea, que compta amb més 
d’un 80% de zona lliure d’edi-
ficació, és el compromís  amb 
el medi ambient. S’espera que 
la creació d’àrees verdes, jar-
dins, serveis, centres cívics i es-
pais oberts millori, significati-
vament, la qualitat de vida dels 
ciutadans, creant nous espais 
d’interacció veïnal, el passeig 
o diverses activitats.

Un altre component clau 
d’aquest projecte és l’enfoca-
ment en l’habitatge social, per 
oferir una nova oportunitat 
per a joves que busquen el pri-
mer habitatge a preus assequi-
bles. 

L’impacte més significatiu 
serà la transformació en el tei-
xit urbà de Salou, promovent 
una major cohesió i integració 

Urbanisme

Places i parcs més sostenibles   
Salou treballa en la transformació d’11 places i parcs, amb actuacions de renaturalitza-

ció i implantació de sistemes i elements que converteixin els espais en autèntics refugis 
climàtics i ombracles. No es tracta, tan sols, d’una simple renovació urbana, sinó d’una 
remodelació d’espais per adaptar-los als reptes de la transició verda i els criteris de sos-
tenibilitat. 

Segons l’alcalde Pere Granados, aquesta renovació urbana “suposa una manifestació 
del compromís del Govern municipal de Salou amb la lluita contra els efectes del canvi 
climàtic i la qualitat de vida de residents i visitants”. El projecte de transformació de les 
11 places i parcs, que té un pressupost de 2.259.076 €, ha estat redactat pels Serveis 
Tècnics Municipals i ha rebut finançament dels Fons Next Generation. 

El primer grup de places inclou la Província, la Pau, Andalusia, Sant Jordi, i el Parc de 
Manel Albinyana. El segon grup incorpora la plaça Corona d’Aragó, cala Crancs, la Sardana, 
Louis Braille, i els parcs de les Pedreres i del Mirador.

Continua la peatonalització 
de l’avinguda Carles Buïgas   

Les obres de la segona fase de l’avinguda Carles Buïgas, des del carrer Murillo fins al 
carrer Torremolinos, van a bon ritme. Actualment, estan culminant tota la part hidràulica, és 
a dir, la recollida de les aigües pluvials, amb els corresponents col·lectors. Un cop finalitza-
da aquesta etapa, s’iniciarà la fase d’urbanització. Recordem que les obres es van iniciar 
al novembre de 2023.

L’alcalde Pere Granados defineix les obres de Carles Buïgas com de “gran projecte, amb 
el què volem millorar la qualitat de vida de les persones, residents i visitants, donant-los-hi 
més espai, a més de revitalitzar el comerç local”. El principal objectiu és transformar una 
de les principals artèries de la ciutat, en ple cor de la zona turística, millorar-ne la infraes-
tructura viària i l’entorn urbà. Els beneficis per als vianants seran notables, ja que es reduirà 
l’impacte de la circulació, amb espai per al transport públic, aparcaments als edificis de la 
zona i accés de vehicles, a través d’encreuaments semaforitzats. 

La segona fase de Carles Buïgas té un pressupost total de 4,58 milions d’euros i és 
finançada a través del ‘Fons de Recuperació Next Generation EU’. Forma part del “Programa 
Extraordinari de Plans de Sostenibilitat Turística a les Destinacions (PSTD). Aquesta part de 
l’avinguda té 800 metres de longitud i enllaçarà amb la primera part, que fa 600 metres. Es 
preveu que l’obra estigui finalitzada a finals de 2024.

Es faran els possibles per minimitzar les molèsties generades per les obres durant l’es-
tiu, sobretot a les zones hoteleres.

dins de la ciutat. L’Eix Cívic 
també portarà una millora 
substancial en la mobilitat ur-
bana, eliminant les barreres fí-
siques creades, anteriorment, 
per les vies del tren. Això pro-
mou un entorn més amigable 
i accessible per als ciutadans i 
fomenta l’ús del transport pú-
blic i els desplaçaments a peu, 
en detriment de l’ús del vehi-
cle privat. 

Amb aquest projecte, en 
evolució constant, Salou es 
posa a l’avantguarda de la 
planificació urbana moder-
na. L’Eix Cívic serveix com a 
model per a altres ciutats que 
busquen millorar la qualitat 
de vida dels seus habitants, 
integrant sostenibilitat, mobi-
litat millorada i cohesió soci-
al. Amb una estimació inicial 
d’inversió d’uns 9,5 milions 
d’euros en la seva urbanitza-
ció, l’Eix Cívic representa una 
aposta significativa i transfor-
madora de Salou. 

Futur aspecte de la plaça de la Pau, amb una escultura de Béatrice Bizot.

Un centre cultural 

polivalent, amb 

biblioteca, l’EOI i el 

centre d’interpretació 

històrica, alguns dels 

futurs equipaments
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Entrevista

Pere Granados  
Alcalde de Salou

“Salou viu un gran procés de transformació”

Redacció / salou 

Pere Granados repassa en 
aquesta entrevista l’actuali-
tat de la capital de la Costa 
Daurada. L’alcalde de Salou, 
reelegit a les eleccions de 
maig de 2023, concreta els 
eixos del seu programa de 
govern, que posa el focus en 
la qualitat de vida i la convi-
vència entre residents i turis-
me.

En quin moment es troba Sa-
lou?
Salou està immers en un pro-
cés de transformació  i progrés 
per convertir-lo en un munici-
pi on el resident i el turisme 
puguin gaudir d’un nivell alt 
de qualitat de vida i benestar, i 
que tant els que visiten com els 
que resideixen puguin gaudir 
d’experiències úniques. Hi ha 
tot un pla estratègic en marxa 

que té com a base la sostenibi-
litat, la desestacionalització i, 
òbviament, les persones, que 
és l’eix de tota l’acció del Go-
vern municipal.
Quines estratègies o accions 
concretes tenen previstes per 
2024...
Estan en marxa diferents plans 
estratègics, elaborats comptant 
amb l’opinió de la ciutadania. 
S’està treballant, entre altres, en 
la mobilitat sostenible, el canvi 
climàtic, la destinació turística, 
el comerç i la transformació 
urbana. S’estan construint pàr-
quings dissuasoris fora del cen-
tre urbà; i s’està duent a terme 
la millora i adaptació d’11 pla-
ces i parcs, facilitant, així, que 
l’espai públic sigui molt més 
aprofitat pel ciutadà.
Parli’m de Hard Rock. ¿Vostè 
creu que, finalment, veurà la 
llum?
No tinc dubtes que serà una 
realitat. Al final, n’estic con-

vençut, s’imposarà el sentit 
comú. Amb tot el respecte, 
crec que no pot haver-hi una 
acció de cap govern que impe-
deixi una inversió d’aquesta 
magnitud, que representa la 
creació de llocs de treball els 
365 dies de l’any. És un projec-
te que contribuirà a la deses-
tacionalització i serà un motor 
econòmic, no només per a Sa-
lou, sinó també per a la Costa 
Daurada.
A nivell turístic, com es pre-
senta la Setmana Santa?
Serà bona. El 2023 hem supe-
rat el nombre de visitants, si 
ho comparem amb 2019. Els 
turistes que ens han visitat han 
incrementat les despeses en 
destinació i es comença a no-
tar que en els mesos fora de la 
temporada hi ha un increment 
de turistes i una major des-
pesa. Per tant, els indicadors 
fan pensar que 2024 es presen-
ta com un bon any turístic.

L’oferta turística de Salou 
és molt competitiva. Parli’m 
dels principals productes i de 
les novetats.
Estem treballant en diferents àm-
bits per diversificar els mercats i 
els segments turístics, sense obli-
dar, òbviament, els que ja tenim. 
La idea és cercar mercats que 
contribueixin a la desestaciona-
lització. Hi ha una aposta clara 
pel mercat de proximitat, com 
és Madrid i altres de llarga dura-
da, com poden ser els coreans i 
xinesos. També estem reforçant 
la presència de Salou al mercat 
alemany. Salou és, avui dia, un 
dels municipis de costa amb més 
productes turístics.  A banda de 
la cultura, la gastronomia, el sol 
i la platja, el comerç, l’esport tot 
l’any i l’enologia, estem fent una 
aposta clara en la recuperació 
del patrimoni històric i natural. 
És una riquesa que s’ha de posar 
en valor, tant per als residents 
com per als turistes. 

ESPECIAL SALOU
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Vi

Una de les qüestions de 
debat i d’anàlisi que sempre 
es posa sobre la taula a l’hora 
d’avaluar el consum de produc-
te de proximitat a casa nostra, 
és la penetració que els diver-
sos productes del sector prima-
ri -o elaborats amb ells- tenen 
en el sector de la restauració. 
Parlem per exemple dels pro-
ductes conreats pels nostres 
pagesos, de les captures dels 
nostres pescadors, dels olis dels 
nostres productors o de les nos-
tres cooperatives i -en aquest 
cas concret- dels vins elaborats 
pels nostres viticultors.

La situació -afortunada-
ment- ha canviat durant els 
darrers anys i cada vegada 
podem observar com els vins 
procedents dels cellers de 
proximitat tenen un major 
protagonisme a les cartes dels 
nostres restaurants i en aquell 
seguit de convocatòries gastro-
nòmiques que periòdicament 
s’organitzen al nostre entorn. 
Abans de seguir, quedi clar en 
comentar aquesta situació que 
no som partidaris de cartes de 
vins tancades, que tothom és 
-evidentment- lliure d’oferir 
als seus clients allò que més 
s’escau amb la seva proposta 
gastronòmica, però que si es 
vol oferir un testimoni fidel 
a un determinat territori, cal 
comptar amb la riquesa viníco-
la que s’hi ofereix. 

Una dinàmica que reclama 
una actuació activa per part 
dels cellers per donar a conèi-
xer els seus vins i, a l’altre cos-
tat, una aposta més decidida 
per incloure’ls a les cartes dels 
bars-restaurants, hotels i pro-
jectes gastronòmics. Repetim: 
les dues parts han fet grans es-
forços darrerament per buscar 
espais de trobada i per col·la-
borar conjuntament, però cal-
dria anar molt més enllà.

I aquests dies hem viscut la 
posada en marxa d’una idea 
que hauria de ser positiva per 
aconseguir aquesta complici-
tat entre elaboradors, consu-
midors i prescriptors. La crea-
ció del Consell del Vi, impulsat 
des de la Federació d’Associa-
cions d’Empresaris d’Hosta-
leria de Tarragona i amb la 
participació de les diverses De-
nominacions d’Origen és un 
bon punt de partida per assolir 
aquest enteniment. 

I ha de tenir un protagonis-
ta que en surti molt benefici-
at: el client-consumidor (de 
casa o bé arribat de més enllà) 
perquè li permetrà -a través de 
la gastronomia- conèixer més 
de prop la cultura i la realitat 
d’aquest territori. Que ningú 
en tingui cap mena de dubte.

“8 DO’s tarragonines”
Com dèiem, els associats 

de les 8 DO’S de les comar-
ques tarragonines treballaran 

nedès), Salustià Àlvarez (DOQ 
Priorat), Maria Rosa Blanch 
Saleses (DO Tarragona), Pere 
Bové (DO Terra Alta), Xavier 
Pié (DO Catalunya), Javier Pa-
gès (DO Cava). 

Pintado comenta que: “Com 
a Federació tenim el deure i la 
responsabilitat de donar su-
port a un sector amb qui ma-
ridem de forma inseparable. 
Hem de fer costat la qualitat 
dels nostres vins, els seus 382 
cellers i les 4000 famílies que 
hi ha al darrere”

Les primeres accions que 
durà a terme el Consell del 
Vi seran -per exemple-és la 
distribució d’una carta de 
benvinguda per incloure en les 
cartes dels restaurants i hotels 
de la província, suggerint als 
clients que escullin vins del 
territori. El consell també 
començarà a treballar en un 
uns nous premis que s’entre-
garan durant el sopar anual 
de l’AEHT a la millor carta de 
vins de la província. 

Amb totes aquestes actuaci-
ons i d’altres que aniran defi-
nint, el Consell del Vi pretén 
aportar identitat de marca a la 
província amb més denomina-
cions d’origen d’Espanya; un 
títol que com a destacat Vicenç 
Ferré: “Cal aprofitar per po-
tenciar els nostres vins i el nos-
tre destí. Hem de treure pit!”. 
També remarca la importàn-
cia de potenciar el consum de 
productes de proximitat: “Tri-
ar un producte de les nostres 
DO’s és cuidar les famílies que 
hi ha darrere i mantenir un lle-
gat que es remunta a l’època 
romana i que no podem dei-
xar perdre”. Per la seva part, 
Pintado comenta que “volem 
incrementar la presència dels 
nostres vins en les diferents 
agendes agstronòmiques que 
organitzem arreu de les co-
marques tarragonines”.

En relació amb aquesta ini-
ciativa, Pilar Just, Presidenta de 
la DO Montsant comenta que 
“qualsevol acció que permeti 
que els vins de les DO’s tarrago-
nines arribin a ser els més con-
sumits a la nostra hostaleria de 
proximitat, serà benvinguda. 
Cal molta pedagogia a més de 
la implicació de la distribució 
que treballa a Tarragona”.

Maria Rosa Blanch, presi-
denta de la DO Tarragona 
comenta en aquest sentit que 
“quan se’ns va presentar aquest 
projecte -que encara és molt 
recent- i després de deixar-nos 
clar que parlàvem de vins de 
les DO’s, ho vam comentar a la 
resta dels membres de la nos-
tra junta i ens va semblar que 
la idea i l’objectiu eren bons. 
Haurem de veure com s’ar-
ticula tota aquesta proposta 
perquè estem convençuts que 
necessitem un major suport de 
la nostra restauració”. 

plegats per potenciar el con-
sum de vins de proximitat als 
restaurants i hotels. Una pre-
sentació feta a la Vila Romana 
de Barenys de Salou, un espai 
simbòlic del vincle històric del 
territori amb el vi. Aquest ens, 
aglutina per primer cop les se-
ves 8 denominacions d’origen 
vitivinícoles amb l’objectiu de 
promocionar el vi del territori 
vinculat a la gastronomia del 
destí i de potenciar el fet que 

Tarragona és la província d’Es-
panya amb més DO’s.

El Consell del vi és una ini-
ciativa impulsada per la Fede-
ració AEHT que “promourà 
les sinergies entre el sector 
de la gastronomia i el del vi, 
per potenciar el consum de 
referències de la província als 
seus restaurants i hotels, així 
com per posicionar la marca 
territori dins el mercat eno-
gastronòmic català i convertir 

el destí en referent”, explica 
Francesc Pintado, president 
de l’AEHT.

Aquest nou consell estarà 
format per 5 DO’s provincials i 
3 DO’s interprovincials. Coor-
dinat per l’enòleg Vicenç Fer-
ré, vicepresident del vi de la 
Federació d’Hostaleria AEHT, 
estarà format per Ricard Sebas-
tià (DO Conca de Barberà), 
Pilar Just Trilles (DO Mont-
sant), Joan Huguet (DO Pe-

Joan Carrion
Editor de Vinassos.cat

Compromís dels restauradors tarragonins per donar  
més visualització als vins de les DO’s de la demarcació

Responsables de les DO’s i l’AEHT segellant l’acord per promocionar els vins tarragonins.

Una complicitat 
més que necessària

Salou impulsa la recuperació  
del seu passat vinícola

Pere Granados, alcalde de Salou, ha participat en aquesta presentació tot explicant que 
“A la Vila Romana de Barenys, ja es produïa vi abans de l’era de Jesucrist” i ha afegit que 
“ens comprometem a col·laborar estretament amb el Consell del Vi, oferint suport per di-
fondre iniciatives que enriqueixin tant la costa com l’interior. Aquesta sinergia és essencial 
per a la promoció del territori. Junts, reforcem 
la nostra identitat com a província líder en de-
nominacions d’origen a Espanya i, possible-
ment, a Europa”.

Cal destacar que l’Ajuntament de Salou 
treballa en la recuperació del passat vitiviní-
cola del municipi en primer projecte que vol 
recuperar una de les varietats que eren prota-
gonistes en l’agricultura del seu terme muni-
cipal: el Pàmpol Girat. “No és una casualitat 
que tinguem una sortida al mar anomenada 
Cala Vinya”, diu Granados.
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Un nou Maset reobre portes a Montbrió del Camp
El xef Paco Navarro i la directora Urgain Cugat rellancen l’icònic restaurant

Restauració

Redacció / taRRagona 

Quadis Autolica de Tarragona 
va presentar els nous Mer-
cedes-Benz Classe E i CLE 
Coupé, dues apostes que re-
presenten a la perfecció l’ADN 
de la marca. Els assistents 
van poder veure i conèixer la 
Classe E de primera mà, tant 
la versió berlina com la fami-
liar d’aquest mític model, que 
porta amb nosaltres més de 
setanta anys essent referent 
de luxe, tecnologia i sofistica-
ció en el seu segment.

La nova generació compta 
amb una estètica molt moder-
na, que inclou la graella da-
vantera retroil·luminada, els 
pilots amb un disseny interior 

i fins i tot disposa d’una web-
cam per poder realitzar vide-
otrucades des del vehicle. Tot 
això combinat amb un sistema 
d’àudio Burmester 4D, amb 
el sistema d’il·luminació DI-
GITAL LIGHT amb funció de 
projecció i amb una gamma 
de motors entre els quals des-
taquen els híbrids endollables 
amb més de 100 km d’autono-
mia en mode elèctric.

Pel que respecta al Merce-
des-Benz CLE Coupé, es tracta 
d’un vehicle amb disseny es-
portiu. Els assistents van desco-
brir no tan sols el seu aspecte 
exterior estilitzat i musculós, 
sinó també el seu amplio inte-
rior amb capacitat per quatre 
adults i el seu complet equipa-
ment. En aquest cas la gamma 
de motors compta amb versi-

ons dièsel i benzina electrifi-
cades, mentre que a escala di-
nàmica el seu tren de rodatge 
rebaixat en 15 mm assegura 
unes prestacions immillora-
bles.

L’esdeveniment va comp-
tar amb les explicacions tèc-
niques d’ambdós models per 
part de l’expert de producte 
Raúl Salinas Beltrán, així com 
l’assessorament de l’equip de 
comercials de Quadis Autolica 
Tarragona. A més, tots els assis-
tents van poder gaudir d’una 
interessant tast d’olis organit-
zada per l’empresa Caram_Ca-
rammm, en la que les expertes 
gastronòmiques Gemma Mu-
ray i Clara Soler van maridar 
l’esdeveniment amb produc-
tes de les empreses D’Oliciós, 
Identitat i Mas Montseny.  

Quadis Autolica presenta  
els Classe E i el CLE Coupé

en què predomina l’estrella de 
la marca i llantes de fins a 21 
polsades. En el seu interior es-

trena la tercera generació del 
sistema MBUX, que integra 
la nova pantalla Superscreen 

HeldeR Moya
MontbRió del caMp

El restaurant El Maset torna a 
tenir activitat diària. Entrada i 
sortida de proveïdors, retroba-
ment a taula amb comensals 
de tota la vida, clients que pre-
gunten per fer una celebració 
i, sobretot, molt de moviment 
a la cuina. A la cuina i a la sala 
d’aquest icònic restaurant de 
Montbrió del Camp s’hi ha 
instal·lat un tàndem carregat 
d’il·lusió amb el projecte: el 
xef Paco Navarro i la directora 
Urgain Cugat. Aquest binomi 
de contrastada experiència en 
el sector  —actualment també 
gestionen la Terrassa del Club 
Nàutic de Salou— és el res-
ponsable de brindar-li un nou 
aire a aquest establiment.

En Paco Navarro va ini ciar-
se al sector de molt jovenet, 
treballant colze a colze amb el 
seu pare a La Dorada. Temps 
després va estar quinze anys a 
l’Orangerie de Clos Barenys 
com xef executiu. Bon amant 
de submergir-se als fogons ens 
explica que «el concepte que 
volem per aquesta etapa del 
Maset és la de ser un espai 
gastronòmic de referència a la 
zona. 

Un restaurant de menú 
diari al preu de 24,50 euros i 

Uns deliciosos ous trencats amb llamàntol nuu a la graella i caviar de Beluga.

una carta amb un tiquet mig 
d’entre 40 i 50 euros. També 
oferim calçotades en cap de 
setmana podent atendre a un 
centenar de comensals que 
gaudiran d’allò més en aquest 
entorn».

Producte, molt de producte   
«La cuina mediterrània amb 

els meus tocs d’autor és el que 
trobaran els clients. Marisc de 
qualitat, bona carn, cinquanta 
referències de vi i espumosos 
i creacions culinàries com el 
cabrit a baixa temperatura, el 
phoskito de vedella farcit de foie 
i poma, uns ous trencats amb 

llamàntol nuu a la graella i ca-
viar de Beluga, entre d’altres 
plats, ningú se’ls ha de perdre 
si ve a El Maset» (somriu).

Inquiet com ell sol, en Paco 
Navarro exposa que pròxima-
ment «portarem a terme jor-
nades gastronòmiques amb en 
Ferran Cerro de Reus, amb en 
Pablo i l’Esther de La Morera 
de Salou, ho estem treballant, 
la veritat és que estem molt il-
lusionats».

Celebracions  
i esdeveniments 

Urgain Cugat va estar gai-
rebé una dècada treballant 

de comercial i de responsable 
d’esdeveniments a l’Orangerie 
de Clos Barenys. Els coneixe-
ments i la professionalitat que 
va adquirir allà, sumat al seu 
excel·lent tarannà —és més 
polivalent que una navalla su-
ïssa— ho trasllada ara a El Ma-
set «estem satisfets perquè ja 
tenim comunions i celebraci-
ons per aquest 2024, i de cara 
al pròxim any també volem fer 
bodes ja que els jardins i dife-
rents sales que tenim així ho 
permeten» comenta la direc-
tora. 

El Maset va reobrir les seves 
portes el passat 25 de desem-

bre i des de llavors «ens ve gent 
de l’entorn a dinar (obren de 
dimarts a diumenge) i tenim 
força clientela estrangera tam-
bé, de nacionalitats com la bel-
ga, francesa o alemanya. Ens 
transmeten la seva satisfacció i, 
el més important, repeteixen» 
diu l’Urgain.

Poc a poc el restaurant El 
Maset torna a situar-se en el 
panorama gastronòmic de la 
Costa Daurada, els responsa-
bles del projecte van imple-
mentant el seu segell, amb dos 
ingredients bàsics: professio-
nalitat i bon producte. Molta 
sort!  

Paco i Urgain, els professionals responsables del nou Maset.
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L’altre dia llegia una infor-
mació de HubSpot que deia 
que el 22% dels venedors di-
uen no saber què és un CRM 
i que un 40% de les empreses 
no l’utilitzen. Unes dades molt 
significatives que podrien ex-
plicar la situació comercial 
d’una part del teixit empresa-
rial i que haurien de servir per 
reflexionar, i sobretot animar, 
les empreses a passar a l’acció 
per tal de posar-hi remei.

El CRM ( Customer Rela-
tionship Management) és un 
software que permet gestionar 
tota l’activitat comercial amb 
els clients i generar valor per tal 
de mantenir i potenciar la seva 
confiança. Centralitzar i reco-
pilar en un sistema totes les in-
terseccions amb clients i clients 
potencials per poder definir es-
tratègies que permetin millorar 
els seus resultats econòmics.

Lamentablement, en l’era 
del Big Data, la Intel·ligèn-
cia Artificial, i especialment 
aquests darrers dies que hem 
assistit a les increïbles novetats 
tecnològiques presentades al 
Mobile World Congres, enca-
ra existeixen departaments 

comercials que es gestionen i 
s’organitzen com es feia fa una 
pila d’anys. Com si res hagués 
canviat, veiem equips comerci-
als de la vella escola que amb 
més ganes i empenta que re-
cursos lluiten per atraure uns 
clients cada cop més exigents 
en un entorn cada vegada més 
competitiu. Podent utilitzar 
tecnologia que faciliti la seva 
feina, continuen emprant sis-
temes, en alguns casos caducs, 
que dificulten i sobretot no 
ajuden al seu propòsit de cap-
tar i fidelitzar clients.

Existeixen algunes dades 
que avalen i sobretot demos-
tren que no treballar avui a ni-
vell comercial amb un CRM és 
una fuita de grans oportunitats. 

Segons Salesforce (empresa 
referent a nivell internacional 
en el sector) la utilització d’un 
CRM pot millorar les vendes 
en un 29% i la seva productivi-
tat en un 39%.  Permet vendre 
més i millor. Un binomi màgic 
perseguit durant molts anys 
per la gran majoria de les em-
preses.

Podem definir 3 beneficis 
principals que pot aportar la 
implantació d’un CRM i que 
justifiquen sobradament l’es-
forç econòmic i de recursos 
que pot representar fer front 
a un canvi tan estratègic dins 
d’una organització.

El primer que hem de fer, 
i possiblement sigui el més 
important, és incorporar una 

nova cultura comercial. Això 
ja no va, només, de software. 
Va d’entendre que existeix 
una manera diferent de ges-
tionar i relacionar-se amb els 
clients per tal d’ajudar a les 
empreses a enfocar i sobretot 
a adaptar-se a una nova estra-
tègia de comercialització. Par-
lar de cultura vol dir parlar de 
valors, d’actituds i d’objectius 
que van  més enllà de la simple 
incorporació d’un programari 
de gestió comercial.

Un altre benefici és ubicar 
el client en el centre del nego-
ci. Entendre que la centralitat 
de tot plegat rau en la confi-
ança que dipositen els clients  
i que són els que, finalment, 
avalen el resultat de la gestió. 

Ubicar el client en el centre, 
però de veritat, no com un 
simple argument de màrque-
ting que reposa en un missat-
ge buit de contingut en l’apar-
tat de la Missió de la pàgina 
web. Decidir de forma ferma 
i estratègica que tot orbita al 
voltant d’ell i per a ell i que 
s’han de construir negocis i 
prendre decisions sota aques-
ta premissa.

I el tercer, i no per això 
menys important, és incre-
mentar les vendes i millorar 
la productivitat dels equips 
comercials. Un CRM no és un 
element fiscalitzador, no és 
una eina de control, un CRM 
és el millor aliat del comerci-
al, que li permet desenvolupar 
millor la seva tasca i  sobretot 
li ha de permetre incrementar 
els resultats empresarials i en 
conseqüència els seus particu-
lars.

És moment de reflexionar 
i de prendre decisions. Retar-
dar aquesta decisió és absurd, 
ja que tard o d’hora l’haurem 
d’acabar prenent. 

Per sort, són d’aquelles co-
ses que s’acaben precipitant. 

CRM: El gran oblidat

Em segueix sorprenent cada 
dia el que es fa a les empreses. 
Potser perquè soc autònom 
(en llenguatge de consultor es 
diu freelance) m’ho miro amb 
una perspectiva diferent. Serà 
això, però els mals hàbits que 
es comuniquen a la gent des 
que entren per la porta són 
per fer-nos-ho mirar.

Contractem, busquem gent 
creativa, capaç, resilient. Que 
sàpiguen conviure amb l’ansie-
tat que va a la motxilla del can-
vi. Que puguin pensar el futur, 
que tinguin prou cintura com 
per aprendre noves tecnologi-
es cada tres minuts. 

I llavors els posem en una 
cadira 8 hores al dia. Els fem 
especialistes en moure tasques 
d’un estat a un altre. D’un 
departament a un altre. Els 
fem gestionar fulls de càlcul 
interminables, plens de taules 
dinàmiques, gràfics llampants 
i amb tot de dades sincronit-
zades que gairebé ningú sap 
interpretar. 

Però sobretot cometem dos 
errors que de tant a la vista que 
estan ja gairebé no els veiem, 
formen part d’un paisatge que 
tots hem acabat acceptant. 

Resignats, com si no hi hagués 
més remei o com si no existis-
sin alternatives. Gairebé ningú 
s’atreveix a dir-ho en veu alta 
però la forma com treballem 
avui és molt pitjor de com ho 
era fa uns anys. I, sobretot, ho 
és per dos temes que són un 
autèntic càncer per a les or-
ganitzacions. M’estic referint, 
com no, a les dues grans estre-
lles del rànquing dels lladres 
del temps: les reunions i els 
missatges. 

I si no em creieu us plantejo 
un repte, a veure qui és capaç 
de completar-lo. Aquí va. Trieu 
un dia de la vostra agenda, el 
que sigui. El dia només tindrà 
tres regles, les següents:

La primera, està absoluta-
ment prohibit fer cap tipus de 
reunió. Insisteixo, cap tipus. 
Ni presencial, ni molt menys 
en línia o per telèfon. Res de 
reunions. Zero.

La segona regla. Només po-
dràs mirar els teus missatges 
tres vegades durant la jornada, 
i mai a primera hora. 

La tercera i fonamental. No 
et pots saltar les dues regles an-
teriors a no ser que hi hagi un 
terrabastall a la teva vida per-

sonal o que l’empresa estigui 
en risc. Si no és aquest el cas, 
sempre i en tota circumstància 
aplicaràs les dues primeres re-
gles.

Com que ja pentino canes 
soc plenament conscient de 
que gairebé ningú completarà 
el repte. Perquè amics, i aquí 
ve el més sagnant, tots sabem 
el resultat. Vas a qualsevol bar 
i la barra és plena de polítics 
i entrenadors de futbol. La te-
oria la sabem tots, lo fotut és 
portar-la a la pràctica. 

Un dia sense reunions, sen-
se notificacions i amb poca 
exposició als missatges és un 
dia d’alta productivitat. És un 
fet. Tu ho saps, jo ho sé, tots 
ho sabem i ningú hi fa res per 
millorar-ho.

Si parles amb la gent, fins 
i tot directius, et diran sense 
embuts que a moltes reunions 
s’emporten l’ordinador per-
què ser allí no els aporta res i 
així “aprofiten el temps”. 

Si preguntes a qualsevol que 
treballi des de casa ni que sigui 
uns dies a la setmana la majo-
ria et dirà que es treballa sen-
se tantes interrupcions i que 
s’avança més que a l’oficina.

I què fem amb els nostres 
equips? Posar-los en una ca-
dena interminable de reuni-
ons, moltes d’elles autèntiques 
assemblees sense preparació 
ni guió. Saltant de Teams en 
Teams sense descans, com més 
ocupació millor. Com més acti-
vitat, millor. 

Algunes reunions a més 
acostumen a ser un símpto-
ma de mala coordinació. Com 
aquell pacient que té la pell 
groga i el doctor House li veu 
Lupus de lluny. Doncs això. 
Sabeu fer reunions de coordi-
nació de projectes? Sabeu fer 
reunions exprés? Prepareu les 
reunions abans? Hi aneu amb 
les idees clares o heu de dedi-
car temps a pensar junts? Hi 
ha una ordre del dia i la res-
pecteu? Necessiteu reunir-vos 
simplement per a que el res-
ponsable sàpiga què esteu fent 
i en quin punt estan els projec-
tes?

Però hi ha un segon proble-
ma de dimensions gegantines, 
i són els missatges que arriben 
per terra, mar i aire. Compte, 
tots els projectes d’aquest món 
porten associada una capa de 
comunicació i informació im-
prescindible, no seré jo qui ho 
negui. Però d’aquí a la tempes-
ta de missatges a la que estem 
exposats cada dia hi va una dis-
tància galàctica. Això i la im-
mediatesa que abracem sense 
por, la idea de que has de llegir 
els missatges en quan s’envien. 
I això que jo sàpiga no està es-
crit enlloc. Perquè, pensa-hi 
un segon, què passa quan po-
ses la teva atenció en el darrer 

que arriba? Efectivament, que 
les urgències manen a la teva 
agenda amb independència 
del seu nivell d’importància.

Fes una repassada ni que 
sigui per sobre. Quants cor-
reus electrònics vas rebre ahir? 
Si tens més d’una adreça, 
suma’ls. Quants whatsapps? 
Quants eren àudios? I ja no 
entro en terceres aplicacions 
ni en xarxes socials. Només 
amb aquests dos fronts ja en 
tindríem prou. El més proba-
ble, com li passa a la majoria, 
és que tinguis la sensació que 
ja no domines tu el joc, que 
simplement jugues el millor 
que pots. 

És fruit directament de com 
ens organitzem, com s’empo-
deren els equips de treball i 
com es defineixen les interac-
cions entre les persones que 
els formen. Això i que estem 
utilitzant el whatsapp per so-
bre del que seria raonable. 
Però també ho és de la terro-
rífica manca de preparació 
sobre com preparar els missat-
ges. No és aeronàutica, però té 
la seva petita ciència. Utilitzes 
regles o filtres? Algú t’ha expli-
cat com escriure els assumptes 
per a que siguin tant clars com 
efectius? Saps com és l’estruc-
tura idònia per a un correu 
que va a un grup de persones?

Si arribats a aquest punt 
estàs pensant en donar algun 
pas, planteja’t el dubte. Podri-
es arribar a fer el repte que et 
plantejava? Un dia, el que tu 
vulguis, sense reunions ni gai-
rebé missatges. I a veure què 
passa. 

Un dia, només un dia

Albert Pàmies 
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Professor associat a la URV - albert@albertpamies.cat - www.albertpamies.cat
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El dia 8 de març celebrem el 
Dia Internacional de la Dona. 
Els experts continuen afirmant 
que les dones rebem pitjors re-
muneracions a la feina en tots 
els sectors, i també quan em-
prenem els nostres propis ne-
gocis. Un dels motius pel que 
es produeix l’anomenada bret-
xa salarial és perquè les dones 
tendim a rebaixar les nostres 
expectatives sobre el que po-
dem aconseguir. La idea de 
reclamar més diners o una 
promoció en la carrera profes-
sional entra en conflicte amb 
la idea que socialment tenim 
de feminitat. Quan una dona 
té èxit, trenca l’estereotip fe-
mení. Els homes competents i 
ambiciosos son felicitats, però 
les dones competents i ambici-
oses son percebudes com acla-
paradores i agressives.  

Agradar als demés i tenir 
èxit professional està positiva-
ment correlacionat en els ho-
mes, però negativament en les 
dones. No és la meva opinió, 
està validat per diverses inves-
tigacions. És un fet que clara-
ment ens perjudica a les dones, 
perquè ser ambiciosa té costos 
ocults. Moltes dones, al perce-
bre-ho intuïtivament, acabem 
reduint les nostres expectatives 
a la carrera professional i tam-
bé a la nostra remuneració. 

Hi ha qui afirma que el mo-
tiu de que les dones percebem 
pitjors remuneracions és per-
què ens manquen habilitats 
per negociar. Però els salaris 
baixos son conseqüència de la 
baixa o nula capacitat de ne-
gociar dels treballadors, siguin 
homes o dones. Si no tens 
opcions per negociar, no tens 

poder. Quan ens falta el poder, 
tenim menys llibertat d’acció. 

Adam Galinsky és un psicò-
leg americà que ha investigat 
la forma en la que gestionem 
el dilema d’exposar (o no) el 
nostre punt de vista. La seva 
teoria és que totes les persones 
tenim un rang de comporta-
ment acceptable. Les dones 
tenim la mateixa necessitat 
d’expressar el nostre punt de 
vista que els homes, però ens 
enfrontem a obstacles que fan 
que aquest rang sigui més es-
tret. És una trampa perversa. 
Si no donem el nostre punt de 
vista, o si no reclamem els nos-
tres drets, passem desaperce-
budes. Si mostrem una major 
ambició i majors expectatives, 
som “castigades” d’alguna for-
ma. La seva recerca demostra 
que el que sembla diferencies 

de gènere és en realitat una 
manca de poder disfressada.

Galinsky afirma que hi ha 
una situació en que les dones 
obtenim els mateixos resul-
tats que els homes i som igual 
d’ambicioses que ells: quan ad-
voquem per altres. Ajudar a al-
tres persones amplia de forma 
extraordinària el poder que ens 
atorguem. Quan tenim poder, 
tenim marge de maniobra en 
com comportar-nos. Quan aju-
dem a altres persones podem 
descobrir la nostra pròpia veu 
i ampliar de forma contundent 
el nostre rang de comporta-
ment acceptable. Les dones 
negociem de forma excel·lent 
quan prenem la perspectiva 
d’altres i advoquem al seu favor. 
Descobrim els nostres límits, els 
expandim a la nostra ment i ens 
tornem més decidides quan in-
tercedim per altres. Els nostres 
límits no son fixes, sinó que son 
flexibles i podem treballar so-
bre ells. La bona noticia és que 
podem ampliar el nostre rang 
de comportament acceptable.

Com a professionals, desco-
brir la nostra veu implica po-
dem ajudar millor als nostres 
clients a aconseguir els seus 
objectius. 1) perquè ells sen-
ten que tenim les competènci-
es per ajudar-los a aconseguir 
els resultats que volen; 2) per-
què veiem els seus problemes 
des de la seva perspectiva (em-
patia!); 3) perquè confien en 
que som les persones adequa-
des per ajudar-los. Ampliem 

la nostra influencia quan mos-
trem a altres persones opcions 
per millorar que per sí soles 
no haurien vist. 

Les dones som diferents. 
Tenim una mirada que am-
plia la perspectiva per resoldre 
nous problemes i crear valor 
amb noves solucions. Cal que 
treballem per ampliar el rang 
de comportament acceptable i 
poder expressar lliure i iguali-
tàriament les nostres opinions. 
No només per que s’escolti la 
nostra veu (que també!), sinó 
per crear nous models de com-
portament que contribueixin 
a reivindicar millors condici-
ons per la societat i per la for-
ma de viure, així com models 
de generació de riquesa més 
centrats en les persones. 

Generar valor no és una 
qüestió de gènere, sinó que 
hauria de ser el resultat un tre-
ball basat en la confiança, que 
atorgui a les persones la capa-
citat de col·laborar lliurement 
pel be comú. Hem basat el 
creixement en unes formes or-
ganitzatives que no permeten a 
les persones, especialment a les 
dones, l’ús de la seva llibertat. 
A l’era digital, és fonamental 
posar en valor la riquesa de la 
diversitat d’opinions i perspec-
tives. Atrevim-nos a trencar el 
paradigma de l’economia de 
la testosterona. Pot ser no es 
tracta d’aspirar a que les dones 
tinguin més llocs de poder, sinó 
de que ens atrevim a canviar el 
sistema. 

En aquest món volàtil i can-
viant en que tot sembla pro-
visional i efímer, apareix amb 
força el concepte de “fake” per 
fer referència a alguna cosa 
que no és autèntica, genuïna o 
real, i que està dissenyada per 
crear una aparença de veraci-
tat, amb la intenció de confon-
dre o de manipular. Distorsio-
nar la realitat fins al punt de 
falsejar-la però fent que sembli 
verídica. Un engany, una men-
tida, una pantomima.

A les empreses i organit-
zacions també patim el feno-
men “fake” a diversos nivells, 
un dels més preocupants és 
en l’àmbit del lideratge. En 
aquest article reflexionarem 
al voltant del “lideratge fake”. 
Líders que prioritzen la imat-
ge per sobre de l’autenticitat. 
Líders fantasma que avantpo-
sen el reconeixement i l’adu-
lació a la validació i a la credi-
bilitat. Líders narcisistes que 
busquen el seu èxit particular 
per sobre del benestar del 
col·lectiu, i que tendeixen a 
sobrevalorar la seva aportació 
individual en detriment de la 
contribució de l’equip. Un es-
til de lideratge presumptuós, 
basat en la façana i impulsat 
per l’ego. Un lideratge de car-

tró-pedra, impostat, especula-
tiu. 

El lideratge “fake” s’articu-
la a partir d’un relat exagerat, 
hiperbòlic, que busca preme-
ditadament l’èpica i l’emocio-
nalitat per enlluernar als seus 
potencials seguidors, a partir 
d’arquetips i de prejudicis de 
referència pel grup al que su-
posadament ha de guiar, po-
dent arribar fins i tot a una cer-
ta desconnexió de la realitat, 
perdent la perspectiva i pri-
oritzant la narrativa constru-

ïda al seu voltant en comptes 
d’abordar els reptes reals de 
l’empresa o de l’organització. 

En el lideratge “fake” hi ha 
una falta total de transparència, 
i des del secretisme i la gestió 
interessada de les dades, hi ha 
una gran reticència a compartir 
informació, contribuint a crear 
un ambient mancat de claredat, 
que genera desconfiança. Hi ha 
també una falta d’empatia, amb 
poca consideració pels senti-
ments i les necessitats dels al-
tres, creant un clima deshuma-

nitzat en que la cohesió grupal 
es debilita i es focalitza única-
ment cap al líder, que emergeix 
com una figura “salvadora”, im-
prescindible, que acaba gene-
rant relacions de dependència 
funcional i emocional.

Per contraposició emergeix 
el lideratge autèntic, al que no 
li cal un relat grandiloqüent 
perquè està ben connectat amb 
el dia a dia de les persones a les 
que acompanya, i aquestes co-
neixen la coherència i solidesa 
de la seva trama argumental 

des de l’acció quotidiana i no 
pas des de la ficció sumptuosa. 
El lideratge “fake” té un caire 
histriònic amb un punt dra-
màtic que el lideratge autèntic 
no necessita. El primer ha de 
convèncer i persuadir, al segon 
no li cal perquè la seva influèn-
cia flueix de la credibilitat i no 
pas del màrqueting. El liderat-
ge “fake” té pressa perquè a la 
foguera de les vanitats ningú 
es recorda de les cendres. El 
lideratge autèntic és pacient 
perquè el temps és el seu aliat 
i juga al seu favor. És un lide-
ratge arran de terra, honest, 
essencial, íntegre. Un lideratge 
sense estridències, humil, de 
fons. Un lideratge d’amplitud 
i profunditat en temps de dis-
persió i immediatesa. Un lide-
ratge de cocció lenta en temps 
de fast food. 

És molt important que a 
les empreses, a tots els nivells 
jeràrquics, sapiguem identifi-
car i desmuntar els lideratges 
“fake” i promoure una cultura 
empresarial autèntica i consis-
tent que reconegui l’aportació 
de valor per sobre de la simple 
aparença. Ens hi juguem tenir 
uns equips més compromesos, 
un clima laboral més saludable 
i una empresa més resilient. 

Lideratge ‘fake’
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FRANC PONTI, Profesor de EADA Business School

“Los mediterráneos somos muy creativos, pero nos suele 
faltar método científico para aprender de los errores’”

El profesor Ponti, que acaba de visitar la Cambra de Tarragona, —donde ha 
participado en su ciclo ‘Bon dia’ para explicar la importancia de ‘Equivocarse 
rápido para acertar antes’—, es un acérrimo defensor del proceso prueba-error 
como pauta necesaria para avanzar, innovar y descubrir. Según él, nuestro 

cerebro está programado para tener miedo a fallar, y de ahí nuestra alergia a 
la autocrítica y a reconocer los fallos. Además de esas razones ‘atávicas’, el 
problema nace de una educación que castiga las equivocaciones: “Como con-
secuencia, lo fácil es la tendencia a no complicarnos la vida y arriesgar poco.

Usted introduce el concepto de ‘segu-
ridad psicológica’ como aspecto cla-
ve para innovar.
Así es, con ello me refiero a un entor-
no en el que no sentimos miedo a ser 
rechazados por habernos equivoca-
do. Si tienes gente madura y formada 
para hacerlo, les debes estimular con 
autonomía y libertad, de otro modo 
no querrán saber nada de implicarse y 
sólo van a quedarse esperando a reci-
bir órdenes.
¿Suscribe eso de que de los errores 
se aprende más?
Le diré más. Para mí, el éxito es el 
error; en empresa y en ciencia está cla-
rísimo que el éxito se obtiene a través 
del error. Es improbable tener una idea 
y que automáticamente se convierta en 
un éxito. Puede pasar, pero muy de vez 
en cuando. Normalmente es una senda 
de prueba y rectificación. El éxito sin 
error, realmente no se entiende.
En EEUU los empresarios de éxito sue-
len incluso presumir de sus fracasos…
Sí, es diferente totalmente. Aquí cuan-
do tú haces un currículum, pondrás los 
éxitos y no se te ocurrirá mencionar un 
fracaso. Si te entrevistan allí, segura-
mente les extrañará, y te pedirán que 
les cuentes experiencias que no te han 
funcionado. Agradecerán que les di-
gas que tuviste una gran decepción en 
un negocio que no salió bien, y que te 
ayudó a aprender mucho por múltiples 
razones. Les gustará ese camino de self 
made man que aprende de los errores.
¿Hay un componente educacional?
De entrada, en inglés no existe el usted, 
y esto ya ayuda. Son más participativos… 
es cierto que los norteamericanos son 

muy individualistas, pero al mismo tiem-
po tienen muy claro lo de montar shows y 
lo hacen muy bien. Son muy simpáticos, 
muy directos, arropan a todo el mundo 
y no hacen sentirse culpable a nadie. La 
gente puede participar de una forma 
libre, y en ese sentido la palabra culpa 
no tiene tanto peso como aquí, que nos 
llega de la peor versión de 
nuestra religión. Allí no, si 
te equivocas, significa que 
has probado y que estás 
progresando, explorando 
un terreno desconocido.
Aquí somos más de ‘los 
experimentos, con ga-
seosa’.
Pienso que esa máxima no es un 100% 
asumible, y además, los mediterráneos 
somos muy creativos, pero nos suele 
faltar método científico al experimen-
tar. Es importantísimo analizar bien el 
método para medir el error, porque los 
datos son mucho más poderosos que 
las opiniones.
¿La tolerancia a los fallos disminuye 
conforme aumenta la exigencia?
Son dos vectores en equilibrio. Lo 
importante es diferenciar los fallos 
evitables (desconocimiento, falta de 
atención, falta de habilidades…) de 
los fallos inteligentes, que nacen de la 
exploración en situaciones de incerti-
dumbre y complejidad.
¿Cómo ve esa necesidad de experi-
mentación en nuevos campos como 
la inteligencia artificial?
Seguro que existen grandes peligros, 
ya que además tenemos una tendencia 
perversa hacia el mal uso de estos inven-
tos, como vimos con la energía nuclear. 

Pero también está la parte positiva que 
consiste en sumar, es decir, lograr una in-
teligencia aumentada. Es fantástico por-
que te permite preguntar, captar ideas y 
pulirlas y perfeccionarlas. Vas a añadir 
tu sentido común y tu razonamiento 
para adaptar ese bruto prometedor. Al 
final, puedes obtener un resultado me-

Como profesor, ¿qué nota nos pone en 
Cataluña?
Estamos cambiando, pero ni Cataluña 
ni España están en el top de la inno-
vación en Europa. Estamos en un 6 ó 
6,5 sobre 10. No suspendemos, pero 
estamos lejos de los países más innova-
dores. Necesitamos cambiar la menta-
lidad, no sólo de los jefes sino también 
de los trabajadores, con estructuras 
más flexibles y ágiles.
Nos leen muchos empresarios… ¿Al-
gún consejo que deban recordar?
Lo básico es que, como líderes, entien-
dan que no podemos dedicarnos a ha-
cer siempre lo mismo. Debemos dedicar 
una parte, aunque sea pequeña, de nues-
tros esfuerzos a renovarnos. Para hacer-
lo, la gente debe cometer errores, con 
un entorno espacio-tiempo que lo haga 
posible, arropados por una seguridad 
psicológica protectora. Hay empresas 
que tienen incluso salas para ello, y al-
gunas espectaculares, por cierto. Cuan-
do estás ahí, no es que la sala garantice 
nada, pero al entrar te invita a un cambio 
respecto al despacho y al ordenador… 
Se trata de construir un cierto entorno 
creativo, estimulante… normalmente 
impulsado por jefes que creen en ello. 
Esto puede ayudar…  tampoco sirve de 
nada poner un futbolín por ponerlo y 
porque queda muy moderno. 

“En EEUU es habitual que en 
una entrevista te pregunten por 

experiencias que no han funcionado”

jor que si sólo confiamos estrictamente 
en la inteligencia humana.
¿La ve aplicable en los procesos de 
decisión más creativos?
Creo que es más interesante para ta-
reas que a los humanos no nos gustan 
tanto, como es evaluar y ordenar. Si tú 
tienes 200 ideas y no sabes cuáles son 
las mejores, si le das unos criterios, la 
IA te podrá dar las más originales, o las 
más pragmáticas, sin demasiada inver-
sión y te ahorra este proceso, que es 
más tedioso. Lo de los post-it empieza a 
quedarse antiguo.
¿Vamos bien en la transición hacia nue-
vos liderazgos menos jerarquizados?
Todavía estamos en transición. Es evi-
dente que hemos mejorado, pero yo 
hago testeos entre mis alumnos, y el 
porcentaje de los que contestan que 
trabajan en empresas muy jerarquiza-
das, con poca libertad de movimientos, 
no es nada desdeñable, como entre el 
25 y el 35%.

Desde Harvard  
a Cambrils  

Franc Ponti, —que conoce bien Tarragona y manti-
ene buenas amistades en Cambrils, aunque pasa los 
veranos en Girona—, es un reputado experto en crea-
tividad, design thinking e innovación que acostumbra a 
viajar por todo el mundo para impartir conferencias y 
seminarios de la mano de EADA Business School y de 
la prestigiosa firma de conferenciantes Thinking Heads. 
Doctor en Economía y Empresa por la Universidad Cen-
tral de Cataluña y licenciado en Humanidades por la 
Universidad Abierta de Cataluña, este profesor del De-
partamento de Estrategia, Liderazgo y Personas ha par-
ticipado recientemente en el TedX Barcelona y en Talks 
at Google. Su formación incluye estancias en universi-
dades tan prestigiosas como Harvard, MIT y Stanford, y 
también es Máster en Sociedad de la Información por 
la UOC y Diplomado en Psicología de las Organizacio-
nes y en Dirección de Empresas por EADA. Es autor de 
publicaciones como “Si funciona, cámbialo”, “Inteligen-
cia creativa”, “Innovar y preguntar” o “Free Brain”.
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